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مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه خبر داد:

برداشت فولاد مبارکه از حوضه آبریز زاینده رود؛ صفر

How To Make 
Your Hair Grow 

Faster and 
Stronger
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هشدار یک پیشکسوت مرمت بناهای تاریخی:

مرمت مسابقه نیست

صبحگاه مشترک بسیج ادارات استان اصفهان
صبحگاه مشترک بسیج ادارات استان اصفهان به مناســبت هفته بسیج با حضور فرمانده سپاه صاحب الزمان، مسئولان 

شهری و استانی و بسیجیان ادارات برگزار شد.
پژمان گنجی پور / خبرگزاری ایمنا
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ــه   ــایه توج ــوان در س ــادی را می ت ــعه اقتص توس
ــه محقــق ســاخت و  ــگاه فناوران ــه فنــاوری و ن ب
بــرای تحقــق ایــن مهــم بایــد به ســمت بســط، 
ــان  ــرکت های دانش بنی ــت از ش ــعه و حمای توس
ــبد  ــه در س ــت ک ــه داش ــد توج ــه بای ــت. البت رف
ــف  ــهرها طی ــرمایه گذاری ش ــای س فرصت ه
و دامنــه وســیعی از ظرفیت هــا و پتانســیل ها 
گنجانــده شــده اســت کــه می تواند پاســخگوی 
ــه  ــن ناگفت ــد. همچنی ــی باش ــای مختلف نیازه
ــه  ــا معطــوف ب ــه ســرمایه گذاری، تنه ــد ک نمان
حــوزه ســاختمان نمی شــود؛ ســرمایه گذاران 
ــای  ــا فرصت ه ــایی و احص ــا شناس ــد ب می توانن
ســرمایه گذاری و بهره گیــری از ظرفیــت 
ســازمان اقتصــادی و ســرمایه گذاری شــهرداری 
بــر اســاس حیطــه کاری و تخصص خود نســبت 

بــه ســرمایه گذاری اقــدام کننــد. بی شــک، 
توســعه اقتصــادی شــهر مســتلزم حضــور 
ســرمایه گذاران اســت و در ایــن راســتا بایــد 
ــی  ــرد. یک ــم ک ــز فراه ــای لازم را نی جذابیت ه
از ضرورت هــای امــروز، تمرکــز بــر اقتصــاد 
دانش بنیــان و تقویــت شــرکت های فعــال 
ــان  ــه کارشناس ــرا ک ــت، چ ــوزه اس ــن ح در ای
ــوزه،  ــن ح ــردازان ای ــادی و نظریه پ ــوزه اقتص ح
توســعه فناوری را یکــی از مهم ترین مســیرهای 
ــن  ــی از مهم تری ــد. یک ــدار می دانن ــعه پای توس
گام هــا بــرای تحقــق ایــن مهم، بســط، توســعه 
ــت؛  ــان اس ــرکت های دانش بنی ــت از ش و حمای
ــه  ــایه توج ــوان در س ــادی را می ت ــعه اقتص توس
ــه  ــه محقــق کــرد. ب ــگاه فناوران ــه فنــاوری و ن ب
مه ایــن دلایــل لازم اســت کــه ترویــج فرهنگ 

ــد در  ــن شــهروندان بای مشــارکت اقتصــادی بی
ــی،  ــون کارآفرین ــی همچ ــد واژه های ــب کلی قال
ــان  ــاد دانش بنی ــه اقتص ــه ب ــتغالی و توج خوداش
ــی  ــن ظرفیت ــری از چنی ــود، بهره گی ــال ش دنب
ــح  ــیر صحی ــهر در مس ــت ش ــاز حرک زمینه س
خــود اســت و نازیبایی هــا و ناهنجاری هــای 
ــم  ــن مه ــه ای ــه ب ــک توج ــه کم ــی را ب اجتماع
ــهری  ــه ش ــهرها را ب ــرد ش ــع ک ــوان رف می ت
ــدل  ــادی ب ــوزه اقتص ــاز در ح ــا و جریان س پوی
کــرد. یکــی از روش هــای کارآمــد و نویــن 
ــی و  ــای مدیریت ــام ارکان و بخش ه ــه در تم ک
اجرایــی، کلیــد رفــع مشــکلات و تحقق بخــش 
سیاســت های تبیینــی اســت، تکیــه بــه ظرفیت 
 فنــاوری و بهره گیــری از پتانســیل شــرکت های

دانش بنیان است.

رضا امینی
سرمقالـــه
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تحقق توسعه اقتصاد شهری با بهره گیری از دانش بنیان ها
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نماینده مردم اردستان در مجلس:

 مسئولان به خواسته های مردم
بیشتر توجه کنند

بررسی موضوع آلودگی پایتخت در گفت و گو با رئیس فراکسیون شوراها، مدیریت شهری و روستایی مجلس:   

 فعلا روی علت آلودگی کلانشهرها
تفاهم نداریم!

مساله ای که این روزها دولت و مجلس را درگیر کرده است

 دولت مردد
بین یارانه نقدی و کوپن!
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چهره روز

 معاون وزیر کشور در حاشیه بیستمین نمایشگاه
بین المللی محیط زیست:

بدون شک فولاد مبارکه به حفظ 
محیط زیست توجه جدی دارد
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منبع: ایرنا

گزارش تصویری



در شـــهر

Isfahan News
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در پی مسمومیت یا بیماری تعداد زیادی از 
دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان در 
روزهای اخیر، رئیس این دانشگاه، با بیان 
دلیل مسمومیت یا بیماری دانشجویان، 
و نیز با اشاره به تعداد مراجعه کنندگان، از 
دانشجویان و خانواده های آن ها بابت بیماری 

یا مسمومیت پیش آمده، عذرخواهی کرد.
سیدعلی میرمحمدی میبدی، رئیس دانشگاه 
صنعتی اصفهان، با انتشار ویدئویی که در 
سایت دانشگاه صنعتی اصفهان منتشر شده 
است، به بیان دلیل این اتفاق ناگوار پرداخت و 
اظهار کرد: در ابتدا تشخیص پزشکان بیشتر 
ویروس گوارشی بود و کمتر سراغ بحث 
غذا رفتند و همین طور که تعداد تشدید شد 
و ۱۶۸ نفر دیگر هم مراجعه کردند، شائبه 
آلودگی های دیگر میکروبی، مثلًا با منشاء 
باکتریایی و غیره بیشتر ذهن افراد را دنبال 

می کرد.
وی در رابطه با تعداد مراجعه کنندگان در 
روزهای اخیر، اظهار کرد: در روز چهارشنبه، 
۱۶۱ نفر مراجعه کننده داشتیم، در روز 
پنجشنبه، حدود ۲۱۵ نفر، که تعدادی از 
آن ها از افراد روز قبل بودند و در روز جمعه، 
۱۸۲ نفر، و این تقریباً آخرین پیک مراجعات 
بود. در روز شنبه نیز ۷۰ نفر مراجعه کننده 

وجود داشت.
وی پس از برشمردن اقدامات انجام شده 
در این رابطه، بار دیگر به بیان دلیل اتفاق 
پیش آمده پرداخت و گفت: اطلاع دقیقی 
که داریم این است که آب دانشگاه سالم 
بوده، دورنمایی که وجود دارد این است که 
شاید یک کِیس باکتریایی خاصی باشد که 
از یک منبع واحدی دنبال شده، شاید فردی از 
رستورانی غذایی را گرفته باشد و دست آلوده 
او باعث انتقال بیماری در محل دیگری شده 
باشد، یعنی حتماً نباید فرد غذای واحدی را 
مصرف کرده باشد تا آلودگی گسترش پیدا 
کند. در هر صورت آقای گله داری )معاون 
بهداشت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان( 

دلیل رسمی این قضیه را بیان خواهند کرد.
وی در پایان از دانشجویان و خانواده های 
آنها عذرخواهی و از جامعه دانشگاهی بابت 

صبوری که دارند، تشکر کرد.
پیش تر، در ۴ آذرماه، روز جمعه بعد از ظهر، 
رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان، در گفت وگو 
با ایسنا، تعداد دانشجویان مسموم یا بیمار 
شده را در طی ۴۸ ساعت گذشته، ۲۷۰ نفر 

اعلام کرده بود.
۵ آذرماه، برخی از  روز گذشته، شنبه 
دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان در 
پی مسمویمت و بیماری دانشجویان این 
دانشگاه در محل سلف غذاخوری تجمع و 
ظرف های غذای خود را به نشانه اعتراض، 

روی زمین رها کردند. 

رئیس دانشگاه صنعتی 
اصفهان از دانشجویان 

عذرخواهی کرد

در پی بیماری و مسمومیت ۶۰۰ نفر 
از دانشجویان؛

محمدحسـن رضایی دراین باره به ایسـنا گفـت: تعداد ۳۲ اثر خوشنویسـی 
در نمایشـگاه »مشـق و رنـگ« ارائه شـده که شـامل آیـات قرآن، شـعر و 
ادبیات غنائی ایران به خصوص اشـعار سـعدی، مولانـا و حافظ و همچنین 

شـعرهای نوی فارسـی اسـت که با خط نسـتعلیق تحریر شـده اند.
ایـن هنرمند افـزود: مجمـوع آثـار ایـن نمایشـگاه در قالب هـای مختلف 
خوشنویسـی ازجمله سیاه مشـق، سـطر، ترکیـب و تعـدادی اثر نیـز قالب 
مدرن کارشـده اسـت که البتـه در مـورد آثـار مدرن نمایشـگاه »مشـق و 
رنـگ« نمی توانـم واژه نقاشـی خط را بـه کار ببـرم چراکـه همـه آن ها با 
اسـتفاده از قلم و مرکب کار شـده اند و از تکنیـک دیگری بـرای خلق این 

آثار اسـتفاده نشـده است.
رضایی با بیـان اینکه همه آثار نمایشـگاه »مشـق و رنگ« روی بـوم و در 
حالت های عمودی، افقی و کشـیده کارشـده تـا به این ترتیب بـه آثار تنوع 
بیشـتری داده شـود، بیان کرد: من دوسـت داشـتم که در همه آثار رد پای 
قلم و مرکب وجود داشـته باشـد، چـون اعتقـاد دارم بـا این شـیوه، اگرچه 
کار سـخت تر می شـود، اما حس و حال کار بالاتـر می رود و ازایـن رو برای 

نوشـتن این آثار از قلـم و مرکب هـای رنگی اسـتفاده کرده ام.
ایـن خوشـنویس بـه انتخاب عنـوان »مشـق و رنـگ« نیـز اشـاره کرد و 
ادامـه داد: برای خلـق آثار ارائه شـده در ایـن نمایشـگاه اگرچه اسـتفاده از 
قلـم، ثابت اسـت، اما عـلاوه بر مرکـب مشـکی، از مرکب هـای رنگی نیز 
استفاده شـده و سـعی کردم به لحاظ بیننـده، مخاطبان مختلفی را داشـته 
باشـد، به همین دلیل از تنـوع مرکب های رنگـی مانند رنـگ طلایی، آبی 
سـلطنتی، سـبز آبی، طیـف رنگ هـای اکُـر و همچنیـن از سـایر رنگ ها 
برای نوشـتن خطوط اسـتفاده کردم تا هریـک از آثـار هم ازنظـر محتوا و 
متن و هم ازنظـر رنگ ها متفاوت باشـند؛ ضمـن اینکه با اسـتفاده از رنگ 

سـفید نیز در تعـدادی از آثار، حالت سـه بعُدی ایجاد شـده اسـت.
رضایـی متولـد ۱۳۵۳ اسـت، خوشنویسـی را از سـال ۱۳۷۲ آغـاز کـرد و 
از اسـاتیدی مانند علـی فرزانه، علـی شـیرازی، غلامحسـین امیرخانی و 
غلامرضـا وکیلی بهـره بـرده اسـت. او با بیـان اینکه نمایشـگاه »مشـق 
و رنـگ« نخسـتین نمایشـگاه انفـرادی او اسـت، توضیـح داد: درآمـد 
مـن از طریـق خوشنویسـی نیسـت و هیـچ موقـع نخواسـتم تـا از راه 
خوشنویسـی، درآمدی بـه دسـت آوردم. خوشنویسـی برای من شـیوه ای 
بـرای داشـتن حال خـوب بـود، چراکـه برای مـن حـس و حـال پرداختن 
بـه خوشنویسـی اهمیـت بسـیاری دارد؛ بنابراین احسـاس کـردم که اگر 
بخواهـم نمایشـگاهی را برگـزار کنـم در مسـیر دیگـری خواهم افتـاد، از 
این رو بـه اگرچه ۳۰ سـال خوشنویسـی کار کـردم، امـا فقط بـرای خودم 
می نوشـتم و نمایشـگاه »مشـق و رنـگ« با تشـویق دوسـتان و اسـاتید 

برگزار شـد کـه نخسـتین نمایشـگاه انفـرادیِ من اسـت.
به گزارش ایسـنا، علاقه مندان برای بازدید از نمایشـگاه »مشـق و رنگ« 
می توانند تا ۱۱ آذرماه صبح ها از سـاعت ۹ تـا ۱۲ و بعدازظهرها از سـاعت 
۱۶ تـا ۱۹: ۳۰ بـه نگارخانه آفتـاب، واقع در شاهین شـهر، میـدان فاطمیه، 

ساختمان نگارسـتان مراجعه کنند.

برای نخسـتین بار ۳۰ سـال تجربه محمدحسین 
رضایی در هنر خوشنویسـی، در قالب نمایشگاهی 
انفرادی و با نام »مشـق و رنگ« در نگارخانه آفتاب 

شاهین شـهر برگزار شـده است.

 به تماشای
۳۲ اثر خوشنویسی

»مشق و رنگ« را در نگارخانه آفتاب تجربه کنید؛

گفت و گو

و  مرمـت  پیشکسـوت  یـک 
استحکام بخشـی بناهـای تاریخـی 
گفـت: بسـیار اتفـاق افتاده کـه برنده 
مزایـده مرمـت یـک بنـای تاریخی 
در اصفهـان حتـی یک بـار هـم بـه 
این شـهر سـفر نکرده و حـالا چگونه 
می تـوان یکـی از بناهـای تاریخـی 
اسـتان اصفهان را در اختیار او بگذارند 
تا مرمت کننـد؟! گویا مرمـت بناهای 
تاریخـی را بـه یـک مسـابقه تبدیـل 

نـد! کرده ا
محمود منشـئی در گفت وگو با ایسـنا 
و با اشـاره بـه مشـکلات موجـود در 
تاریخـی  بناهـای  مرمـت  مـورد 
اسـتان اصفهـان، اظهـار کـرد: یکی 
از ایرادهـای مـن به میـراث فرهنگی 
اصفهان این اسـت که شـما در زمینه 
مرمـت، فـرد متخصـص تربیـت 
نکردیـد، در حالـی مرحـوم دکتر آیت 
الله زاده شـیرازی افـراد متخصصی را 
در ایـن زمینه تربیت می کـرد. یکی از 
نیازهای ضـروری در میراث فرهنگی 
ایـن اسـت کـه افـراد متخصـص و 
باتجربـه ای را به صـورت ۲۴ سـاعته 
داشـته باشـیم که قدرت اعمـال نظر 
داشـته باشـند، نـه اینکه حتـی برای 
یـک امضـا و اظهارنظـر بماننـد کـه 
چـه کننـد. متأسـفانه وضعیـت دفتر 
فنـی میـراث فرهنگـی اسـتان هـم 
مسـاعد نیسـت، یعنـی ضعیف شـده 
و بـه اسـتادکارها توجهـی نـدارد؛ در 
حالـی کـه حتـی میـدان نقش جهان 
هم بایـد یک دفتر فنی داشـته باشـد 
و چند نفـر کاربلـد به صـورت دائم در 
مورد میـدان مطالعه و بررسـی کنند.

او افـزود: بزرگ تریـن مشـکل کـه 
امـروز در مـورد مرمـت بناهـای 
تاریخی ایران و البته اسـتان اصفهان 
وجـود دارد ایـن اسـت کـه بـرای 
انتخـاب پیمانـکار مرمت یـک بنای 

تاریخـی، مزایـده برگـزار می شـود و 
اسـتعلام می گیرند و هرکـس قیمت 
کمتری پیشـنهاد کند را بـرای مرمت 
آن بنا معرفی می کنند، یعنـی آن فرد 
برنـده آن مزایده اعلام می شـود! این 
در حالی اسـت که بسـیار اتفاق افتاده 
کـه برنـده مزایـده مرمت یـک بنای 
تاریخـی در اصفهـان حتـی یک بـار 
هـم بـه اصفهـان سـفر نکرده اسـت 
و حـالا چگونـه می تـوان یکـی از 
بناهـای تاریخـی و میراثـی شـهر و 
اسـتان اصفهـان را که سـرمایه مردم 
اسـت در اختیـار او بگذارند تـا مرمت 
کنند؟! این چنین اسـت کـه فاجعه در 
مرمت رقـم می خـورد و این مسـئله، 
بزرگ ترین مشـکل در مرمت بناهای 
تاریخی ایـران و اصفهان اسـت. گویا 
مرمـت بناهـای تاریخـی را بـه یـک 

مسـابقه تبدیـل کرده انـد!
ایـن پیشکسـوت مرمـت بناهـای 
تاریخـی تأکیـد کـرد: نکتـه مهـم 
دیگـر ایـن اسـت کـه پیمانـکاری 
کـه مسـئولیت مرمـت یـک بنـای 
تاریخـی بـه او واگـذار می شـود نباید 
بـه فکـر سـودجویی و پـول باشـد. 
بایـد روی ایـن مسـئله بسـیار کار 
کـرد، بایـد فرهنگ سـازی شـده و به 
گذشـته رجوع کـرد، چراکه کسـانی 
کـه بناهـای تاریخـی شـگفت انگیز 
مـا را سـاختند و اکنـون مـا بـا آن هـا 
دلخوش هسـتیم و بـه آن هـا افتخار 
می کنیـم کسـانی بودنـد که بـا وضو 
کار می کردنـد و با خلـوص آجر روی 
آجـر می گذاشـتند و بـه ایـن ترتیـب 
نتیجـه اش بنایـی می شـود چند صد 
سـاله! اما امـروز مرمـت همـان بناها 
گاهی به دسـت پیمانکارانـی می افتد 
کـه مهم تریـن مسـئله بـرای آن هـا 
مسـائل مالـی اسـت و ایـن جـای 

تأسـف اسـت.

منشـئی به موضوع اختصاص بودجه 
برای مرمـت بناهای تاریخی اسـتان 
اشـاره و اضافـه کـرد: بودجه هایـی 
کـه بـرای مرمـت بناهـای تاریخـی 
اختصـاص داده می شـود در حـدی 
نیسـت کـه بتـوان همـه بناهـای 
تاریخـی اسـتان را مرمـت کـرد و 
صـورت  اولویت بنـدی  ازایـن رو 
انتخاب هـا  ایـن  در  و  می گیـرد 
معمـولًا بـه بناهـای مهـم اهمیـت 
بیشتری داده می شـود. هرچند در این 
مورد نیز بایـد در انتخـاب پیمانکاران 
دقت بسـیاری کـرد، چراکـه کارهای 
بزرگ، پیمانکاران و مشـاوران بزرگ 
و باتجربـه نیـاز دارد کـه البتـه ایـن 
موضوع هـم به دلیـل مسـئله مزایده 
و مسابقه ای که عنوان شـد متأسفانه 

به درسـتی انجـام نمی شـود.
او بـا اشـاره بـه اهمیـت حضـور 
پیمانکارانی که در گذشـته به صورت 
امانـی اهمیـت فعالیـت داشـتند، 

ادامـه داد: مسـئله دیگـر ایـن اسـت 
کـه متأسـفانه در مرمـت بناهـای 
تاریخـی همفکـری وجـود نـدارد و 
گروهـی کـه بـرای مرمـت انتخـاب 
می شـود، فقـط نظـر خـود را اعمـال 
می کنـد. ایـن موضـوع بسـیار جـای 
تأسـف دارد و لازم اسـت کـه در همه 
پروژه هـا و به ویـژه در پروژه هـای 
مهـم، از مشـورت افـراد باتجربه هـا 
اسـتفاده شـود، اما در بسـیاری مواقع 
این طـور نیسـت و دلیـل آن نیـز بـه 
فرهنگ سـازی غلـط بازمی گـردد. 
مـا قـدرت همـکاری و مشـارکت بـا 
یکدیگـر را نداریـم و نمی توانیـم 
نظـر مخالـف خـود را قبـول کنیـم، 
همان طـور کـه در همـه زمینه هـا در 
شراکت ضعیف هسـتیم و نمی توانیم 
یکدیگـر را تحمل کنیـم. در حالی که 
باید در مرمت بناهـای تاریخی ازنظر 
و تجربه هـای اسـاتیدی که سـال ها 
در مرمـت فعالیـت داشـته اند در کنار 

نظـر جوانـان اسـتفاده کـرد. ایـن 
موضـوع مطمئنـاً در نتیجـه مرمـت 
بسـیار تأثیرگذار خواهد بـود و حاصل 
کار موردحمایـت و تأییـد مـردم قرار 

. د می گیـر
و  مرمـت  متخصـص  ایـن 
استحکام بخشـی بناهـای تاریخی با 
اشـاره بـه اهمیـت حضور گردشـگر، 
خاطرنشـان کـرد: مـن فکـر می کنم 
که مدت هاسـت میـراث فرهنگی در 
اولویت دولت قـرار نـدارد یعنی برای 
مسـئولان مهم نیسـت که گردشگر 
به ایـران یا بـه اصفهان بیاید یـا نیاید 
و به همین دلیل اسـت که سـهم ما از 
صنعـت توریسـم در دنیا بسـیار ناچیز 
اسـت. این موضـوع به سیاسـت های 
کلان کشـوری نیاز دارد که اگر بهبود 
پیـدا کنـد، وضعیـت ورود گردشـگر 
به اصفهـان نیـز قطعـاً تغییـر خواهد 
کـرد و قطعـاً در مرمـت نیـز اثرگـذار 

خواهـد بـود.

مرمت مسابقه نیست
هشدار یک پیشکسوت مرمت بناهای تاریخی:
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مدیر طرح ساماندهی ناژوان گفت: نخستین نشست تخصصی مدیران و کارشناسان 
باغ های پرندگان کشور در اصفهان و به میزبانی باغ پرندگان ناژوان برگزار می شود.

مهدی قائلی اظهار کرد: در نخستین نشست تخصصی مدیران و کارشناسان باغ های 
پرندگان کشور که برای اولین بار روزهای پنجم و ششم آذرماه در ناژوان اصفهان 
برگزار خواهد شد، مدیران و کارشناسان باغ های پرندگان ۱۱ استان کشور حضور 

خواهند داشت.
وی ادامه داد: با بررسی انجام شده از ظرفیت های گردشگری مرتبط با پرندگان در 

کشور، در مجموع ۱۹ باغ پرندگان شناسایی شد که در مرحله نخست ۱۱ مجموعه 
باغ پرندگان که از بزرگترین و پرمخاطب ترین باغ های پرندگان کشور هستند، 

دعوت به عمل آمد.
مدیر طرح ساماندهی ناژوان با اشاره به هدف گذاری بلندمدت این نشست، افزود: 
انتقال تجربه مدیران و کارشناسان باغ های پرندگان کشور، اشتراک ظرفیت ها، 
توانایی ها و ایده های جذاب، نو و بدیع به سراسر کشور، استفاده از خرد جمعی و بارش 
فکری برای ایجاد تحول در حوزه گردشگری مرتبط با باغ های پرندگان و نیازسنجی، 

توانمندسازی و به روزرسانی دانش و اطلاعات کارشناسان باغ از اهداف اولیه این 
نشست دو روزه است.

وی با بیان اینکه دلیل انتخاب روز ششم آذرماه برای برگزاری این نشست همزمانی 
این گردهمایی با روز ملی پرنده نگری است، تصریح کرد: طبق برنامه ریزی های 
انجام شده در کارگروه های تخصصی با حضور کارشناسان باغ های پرندگان کشور 
موضوعات، معضلات اساسی و قابل تعامل در بین این مراکز گردشگری بررسی 

خواهد شد.

نشست تخصصی 
مدیران باغ های 
پرندگان کشور در 
اصفهان

 همزمان با روز ملی
پرنده نگری برگزار می شود؛

خبر ویژه

ISFAHAN
N E W S

رییس کل دادگستری استان اصفهان گفت: هنوز دادگاه 
رسیدگی به پرونده توماج صالحی برگزار نشده است.

حجت الاسلام والمسلمین جعفری در رابطه با جزییات پرونده 
توماج صالحی گفت: هفته گذشته کیفرخواست پرونده توماج 
صالحی صادر و به دادگاه های عمومی و انقلاب اصفهان 

ارجاع شد اما هنوز جلسات دادگاه برگزار نشده است.
وی افـزود: تومـاج صالحی بـه افسـاد فـی الارض از طریق 
نشـر اکاذیـب به صـورت گسـترده بـه نحـوی کـه موجب 

خسـارات عمده گردیده اسـت، فعالیـت تبلیغی علیـه نظام، 
تشـکیل و اداره دسـته جات غیـر قانونی به قصـد برهم زدن 
امنیت کشـور، همکاری با دولـت متخاصم علیـه جمهوری 
اسلامی و نشـر اکاذیب و تشـویش اذهان عمومی از طریق 
فضـای مجـازی و تحریـک و ترغیـب افـراد بـه اعمـال 

خشـونت آمیـز متهم اسـت.
رییس کل دادگستری استان اصفهان گفت: بخشی از 
اتهامات توماج صالحی در دادگاه عمومی و بخشی دیگر در 

دادگاه انقلاب اصفهان مورد رسیدگی قرار می گیرد.
اینترنشنال با انتشار خبری مدعی شده است دادگاه توماج 
صالحی در اصفهان برگزار شده و خانواده وی موفق نشده اند 

در روز دادگاه با او دیدار کنند.
به گزارش ایرنا، توماج صالحی هشتم آبان سالجاری به اتهام 
فعالیت تبلیغی علیه نظام، همکاری با دولت های مُتخاصم و 
تشکیل گروه غیرقانونی به قصد برهم زدن امنیت کشور، با 

نیابت قضایی در یکی از استان های کشور دستگیر شد.

رییس کل دادگستری استان اصفهان:

دادگاه توماج صالحی برگزار نشده است

مدیرعامل شـرکت آب منطقه ای اصفهان از آزادسازی 
۸۶ هکتـار از اراضـی دریاچـه سـد زاینـده رود از دسـت 

مُتصرفان در سـالجاری خبـر داد.
حسـن ساسـانی افزود: این امر با حکم قضایی، تشکیل 
جلسه های آگاه سـازی با دهیارها و شـوراهای روستاها، 
نماینـدگان بهره بـرداران و کشـاورزان و هماهنگـی با 

دادسـتان و فرماندار شهرسـتان چادگان انجام گرفت.
وی ادامـه داد: بـا توجـه بـه شناسـایی متُخلفـان و 
مُتصرفـان بسـتر دریاچـه سـد زاینـده رود، از سـال ۹۴ 
تاکنون ۶۷ فقره شـکایت انجام و به رفع تصرف اراضی 

بسـتر دریاچـه سـد مُنجر شـده اسـت.
مدیرعامـل آب منطقـه ای اصفهـان بـا اشـاره بـه 

آزادسـازی بالـغ بـر ۲۶۵ هکتـار از اراضـی دریاچـه 
سـد زاینده رود در سـال های اخیـر گفت: تخلفـات در 
اراضـی دریاچه این سـد در مراجـع قانونـی پیگیری و 
روال قضایی آن سـپری و ۱۵۰ هکتار بر اساس احکام 
قضایـی و حـدود ۱۱۵ هکتـار نیـز بـدون اخـذ حکـم 
قضایـی و از طریق پیگیـری واحد حفاظت مهندسـان 
مشـاور شـرکت آب منطقـه ای اصفهان، بـه وضعیت 

سـابق خـود اعاده شـده اسـت.
ساسـانی با اشـاره به اینکه آب مورد نیاز کشـت اراضی 
تصرف شده از دریاچه سـد با اسـتفاده از پمپاژ غیرمجاز 
تأمیـن می شـد، تصریـح کـرد: بـا آزادسـازی اراضـی 
تملیکی سـد و جلوگیری از انجام کشـت مجـدد در این 

محدوده، از برداشت سـالانه ۳.۳ میلیون مترمکعب آب 
از دریاچه سـد در ۶ سـال اخیر جلوگیری و صرفه جویی 

شـده است.
وی خاطرنشـان کرد: در ایـن مدت ۳۳ پُمـپ غیرمجاز 
نیز توقیـف شـد و ۳۴ هکتـار از اراضی تصرف شـده در 
روسـتای "پهنا" از توابع شهرسـتان بنِ واقع در محدوده 

اسـتان مجاور نیز آزادسـازی شد.
بـه گـزارش ایرنـا، سـد زاینـده رود بـا ظرفیـت اسـمی 
یک میلیـارد و ۲۳۹ میلیـون مترمکعب بعنـوان یکی از 
اصلی ترین سـدهای مرکـز کشـور و تأمین کننـده آب 
آشـامیدنی، محیـط زیسـت، کشـاورزی و صنعـت در 

منطقـه مرکـزی ایران اسـت.

این سـد قوسـی شـکل که سـال ۱۳۴۹ به بهره برداری 
رسـید، در ۱۱۰ کیلومتری غرب اصفهان در شهرسـتان 

چادگان قـرار دارد.
زاینـده رود کـه نقشـی اصلـی و مؤثـری در پایـداری 
محیط زیسـت، تأمین آب آشـامیدنی، رونق کشـاورزی 
و اقتصـاد منطقـه مرکـزی و هسـتی تـالاب گاوخونی 
داشـته، در دهه هـای اخیـر بدلیـل برداشـت های 
غیرقانونـی در بالادسـت، انتقـال آب به حوضـه دیگر، 
تراکم جمعیت و تا حـدودی کاهش نسـبی بارندگی ها، 
به یـک رودخانه بـا جریـان دوره ای، تبدیـل و در پایین 
دسـت در فصول گرم بویژه تابسـتان با خشـکی مواجه 

شـده است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان خبر داد:

خروج ۸۶ هکتار از اراضی دریاچه سد زاینده رود از دست مُتصرفان
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شهرستان

Isfahan News

 امام جمعه شهرستان نائین گفت: هویت 
خدمت،  مقدس،  دفاع  اسلامی،  انقلاب 
مقاومت و پیشرفت، پنج هویت ما ایرانی ها 

است که برای آن جان می دهیم.
حجت الاسلام والمسلمین محمد مطهرخو 
در گفت و گو با خبرنگار مهر، با اشاره به 
مفهوم »هویت« در میدان نبرد امروز با 
دشمنان نظام و انقلاب اظهار کرد: نباید 
بگذاریم ضدانقلاب و دشمن از انقلاب ما 
هویت زدایی کند. امروز هویت انقلاب ما 
اسلامی است و لیبرال و دارای آزادی بی 
بند و باری و بی قید و بند نیست. هویت 
مقدس،  دفاع  هویت  اسلامی،  انقلاب 
هویت خدمت، هویت مقاومت و هویت 
پیشرفت، پنج هویت ما است که برای آن 

جان می دهیم.
وی به توضیح هویت پیشرفت پرداخت 
و گفت: کشور در حال پیشرفت است و 
و  در فضاهای مجازی  ندارد  کسی حق 
غیرمجازی، وانمود به بدبختی و بیچارگی 
کند چرا که کشور، متوقف، عقب مانده، 
راکد و مرتجع نیست و به آب و آتش زدن 
جلوی  به  رو  پیشرفت  خاطر  به  دشمن 
کشور ما است چرا که نتوانسته نقشه های 
خود را عملی کند. دشمن نا امید است و 
گواه ما، راهپیمایی پرشور سیزدهم آبان 

است که با هر سال متفاوت بود.
امام جمعه شهرستان نائین به امید آفرینی 
و مقابله با امید سوزی اشاره و خاطرنشان 
هر  در  لباسی،  هر  در  هرکسی  کرد: 
موقعیتی اگر ادعای ایران و ایرانی دوستی 
بکند و کلام و عملکردش باعث نا امیدی 
نیست.  بیش  دروغ گویی  او  مردم شود، 
باید دست از امید سوزی بکشند. جوانان 
دیده  بیشتر  برای  مجازی  فضای  در  ما 
شدن، خود را از ملت جدا نکنند. سمت و 
سوی اخبار باید از سیاه نمایی ها جدا و به 
سمت امید آفرینی و روحیه کار و تلاش 
برود و این بدین معنا نیست که در کشور 

مشکل نداریم.
قله های  به  رسیدن  تا  ما  داد:  ادامه  وی 
کار  و  تلاش  با  اما  داریم  فاصله  اعتلا، 
این  در  ویژه  به  مسئولان  روزی  شبانه 
هدف  و  هستیم  حرکت  حال  در  دولت، 
آنها، نقش بستن لبخند رضایت از سوی 

حاکمیت اسلامی بر لبان مردم است.
وی ادامه داد: انتقاد به عملکرد مسئولان 
در سطح  ما  دارد.  را  و روش خود  شیوه 
شگرفی  پیشرفت های  کشور،  کلان 
به  نیز  رهبری  معظم  مقام  که  داشتیم 
در  کوچکی  نمونه  در  کردند.  اشاره  آنها 
شهرستان نائین می توان به فعالیت های 
ناحیه مقاومت بسیج شهرستان و همت 
بازسازی  و  مانند مرمت  دیگر مسئولان 
مسیرهای  آسفالت  محرومین،  خانه 
روستایی، تعمیر قنوات، ایجاد کارگاه های 
به  آبرسانی  بزرگ  پروژه  اشتغالزایی، 
روستاها، ساخت آب انبارها و آماده سازی 
فضاهای ورزشی، میزهای خدمت تحت 
دیگر  و  مردم  به  خدمت  کاروان  عنوان 
نشانه  اینها  همگی  کرد.  اشاره  موارد 
پیشرفت و حرکت است. کشور با سرعت 
در حال پیشرفت است و مردم، قدر امنیت، 

آرامش و مسئولان با کفایت را می دانند.
مطهرخو به شهدای حوادث اخیر نیز اشاره 
امروز کشور، مدیون  امنیت  بیان کرد:  و 
نیروهای  در  ما  رشید  جوانان  شهادت 
در  که  است  بسیج  و  انتظامی  امنیتی، 
مظلومیت آنها همین بس که کشته شدند 
مسئولان  نبردند.  سلاح  به  دست  ولی 
جدیت  مردم،  مشکلات  حل  برای  باید 
بیشتری به کار ببرند. پس از تمام اینها، 
مبارزه با مفسد و فساد است. اگر مبارزه 
با فساد، مفسد و فاسد توسط قوه قضائیه 
انجام نشود، مملکت چهره شادی، آرامش 
و پیشرفت به خود نمی بیند. قوه قضائیه 
جدی تر  مفسدین،  با  برخورد  در  باید  ما 
عمل کند. در برخورد با مفسدین، بعضی 
با  باید  نیز  دولت  نظارتی  دستگاه های 

جدیت کار کنند.
وی خطاب به قوه قضائیه گفت: اگر کسی 
در  کنید  نصیحت  است،  پذیر  نصیحت 
با اسلحه  غیر این صورت، آن کس که 
و  مردم  کشتن  به  دست  آجر،  حتی  یا 
نیروهای انتظامی و بسیجی میزند و حتی 
آن کسی که کسب و کارش از پرتو این 
نظام مقدس است اما به نظام دهن کجی 
می کند، نباید با او مماشات شود بلکه باید 
برخوردی سخت صورت بگیرد. ما جمع 
بسیجی و مردم شهرستان نائین، از نیروی 
انتظار  قضائیه  قوه  از  و  تشکر  انتظامی 
برخورد سخت و اعدام فاسدان که حکم 

آنها مشخص است را داریم.

امام جمعه شهرستان نائین مطرح کرد؛

۵ هویت شاخص هر ایرانی

خطبه
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بزرگ  تجمع  بسیج  روز  و  آذر  پنجم  مناسبت  به 
بسیجیان کاشان برگزار شد. به مناسبت ۵ آذر سالروز 
نفری  هزار  پنج  تجمع  مستضعفین  بسیج  تشکیل 
بسیجیان کاشان، با حضور نماینده ولی فقیه در کاشان، 

فرماندار، نماینده ویژه رئیس مجلس شورای اسلامی در 
کاشان و آران و بیدگل و جمعی از روحانیون، خانواده 
معظم شهدا و مسئولان در سالن شهدای پاسدار این 

شهرستان برگزار شد.

از اجرای سرود فرمانده و خیبر،  در این مراسم پس 
مرثیه سرایی مداحان اهل بیت )ع(، سخنرانی سردار 
نقدی، تجلیل از فرماندهان پایگاه های بسیج و ارائه 
گزارشی از فعالیت های بسیج توسط سرهنگ کریم 

تجمع  کاشان،  بسیج  مقاومت  ناحیه  فرمانده  اکبری 
پایبندی  قوا،  کل  فرمانده  از  تبعیت  کنندگان ضمن 
خود را از آرمان های شهدا، امام راحل و دفاع از اهداف 

مقدس انقلاب اسلامی ایران اعلام نمودند.

شرکت کنندگان در پایان نیز با سردادن شعار مرگ بر 
آمریکا، مرگ بر اسرائیل، مرگ بر انگلیس و مرگ بر 
فتنه گر و ای رهبر آزاده، آماده ایم آماده ایم، انزجار خود 
را از آمریکای جنایتکار و اسرائیل غاصب اعلام کردند.

گزارش

اجتماع ۵ هزار نفری بسیجیان کاشان برگزار شد

نماینده مردم اردستان در مجلس شورای اسلامی گفت: مسئولان کشور باید 
به مطالبات و خواسته های مردم بیشتر توجه کنند و اجازه ندهند گلایه های 

آنها برای دشمنان بهانه ای شود.
حجت الاسلام سیدصادق طباطبایی نژاد، در شورای اداری شهرستان اردستان، 
اظهار کرد: فرصت خدمت گزاری به مردم یک فرصت گرانبهایی است که در 

نظام و سیستم اسلامی به عنوان یک فرصت خدمت شمرده می شود.
وی افزود: مردم شهرستان اردستان در دو ماه گذشته که در بسیاری از نقاط 
کشور اغتشاش و نا آرامی هایی بود یک بار دیگر سطح فرهنگی ریشه دار، 

اصالت و پایبندی خود به نظام، انقلاب و رهبری را نشان دادند و خوشبختانه 
کمترین موضوعات حاشیه ای را در شهرستان شاهد بودیم.

نماینده مردم اردستان در مجلس با قدردانی از زحمات و برنامه ریزی های 
البته  گفت:  اردستان،  امنیت  و  نظم  ایجاد  در  شهرستان  تأمین  شورای 
مسئولان کشور باید مطالبات و خواسته مردم را بیشتر توجه کنند و اجازه 
ندهند گلایه های مردم برای دشمنان بهانه ای شود تا بستر دشمنی خود را 

گسترش دهد.
• مسئولان با کار و تلاش در جامعه امیدآفرینی کنند

همچنین فرماندار اردستان در این نشست گفت: اردستان از قدیم تاکنون دیار 
علم، ایثار و گذشت بوده و با فرهنگی اصیل همراه نظام اسلامی بوده است 
که امروز هم همه مسئولان شهرستان در هر سطوح مدیریتی باید برای احیا 

و پاسداشت فرهنگ شبانه روزی کار کنند.
سید محمدهادی احمدی طباء گفت: در دولت سیزدهم اصل موضوع حمایت 
از نیروهای انقلابی و ارزشی است و مسئولان این دولت باید خود را نوکر 
مردم بدانند. باید تلاش کنیم روحیه خدمت گزاری به مردم در شهرستان 

فراگیر شود تا اتفاقات مهمی صورت پذیرد.

نماینده مردم اردستان در مجلس:

مسئولان به 
خواسته های مردم 
بیشتر توجه کنند

جلسـه آموزشـی پدافند غیرعامـل با حضور 
معاونیـن فرمانـداری شهرسـتان، مدیران و 
کارشناسـان ادارات و دسـتگاههای اجرایی 
و صنایـع مسـتقر در شهرسـتان و بـا هدف 
حـوزه  در  آموزشـی  مباحـث  آمـدی  روز 
پدافنـد غیـر عامـل در محـل فرمانـداری 

شـد. برگزار 
در این جلسـه ضمن تشـریح مباحث لازم، 
پدافنـد  اساسـی  مأموریت هـای  از  بعضـی 

غیـر عامـل از جمله اقدامات پیـش گیرانه، 
تـلاش بـرای ارتقـاء سـطح بازدارندگـی و 
آینـده  بـا هـدف  بـه زیرسـاخت ها  توجـه 
در  ضـروری  خدمـات  اسـتمرار  نگـری، 
پایـداری مطـرح  ارتقـاء  مواقـع بحـران و 
و راهکارهـای دقیـق و کارشناسـی بـرای 
اثـر  بـی  و  هـا  پذیـری  آسـیب  کاهـش 
جلسـه  اعضـای  بـرای  تهدیـدات  کـردن 

بیـان گردیـد.

سـرهنگ ایرج کاکاوند با اشـاره بـه انهدام 
۲ بانـد توزیـع مـواد مخـدر گفـت: بیش از 
کاشـان  در  مخـدر  مـواد  کیلوگـرم   ۳۰۰

کشـف و ضبط شـد.
وی افـزود: پـس از اطـلاع مامـوران پلیس 
مبـارزه بـا مـواد مخـدر شهرسـتان مبنـی 
دو  انتقـال  قصـد  قاچاقچیـان  اینکـه  بـر 
محمولـه مـواد مخدر از اسـتان های جنوبی 
بـه تهـران را دارنـد، مامـوران موفـق بـه 
شناسـایی یـک دسـتگاه کامیونـت، یـک 

دسـتگاه پـژو پـارس و ۳ دسـتگاه پژو ۴۰۵ 
متعلـق بـه قاچاقچیان شـدند و در عملیاتی 
شـهر  ورودی  در  را  آن هـا  غافلگیرانـه 

کاشـان متوقـف کردنـد.
فرمانـده انتظامـی کاشـان بیان داشـت: در 
بازرسـی از ایـن خودروهـا ۳۰۰ کیلوگـرم 
کیلوگـرم   ۱۵۰ شـامل  مخـدر  مـواد 
هروئیـن و ۱۵۰ کیلوگـرم تریـاک کشـف 
دسـتگیر بانـد  ایـن  اعضـای  از  نفـر   ۷  و 

شدند.

در دفـاع مقـدس جنگ ما جنـگ نظامی بود 
ولـی امـروز جنـگ ما جنـگ نـرم و جنگ با 

افکار و اراده ها اسـت.
سـرهنگ محمـد کریمیـان فرمانـده ناحیـه 
در  بسـیج شهرسـتان فلاورجـان  مقاومـت 
همایـش اقتدار بسـیج با عنوان اینکه بسـیج 
یادگار بنیانگذار کبیر انقلاب اسـلامی اسـت 
ادامه داد: پیشکسـوتان در هشـت سـال دفاع 
مقـدس لبـاس بسـیج را به تـن داشـتند و از 
کیـان نظـام و انقـلاب دفـاع کردنـد و بعـد 
از هشـت سـال دفـاع مقـدس هنـوز لبـاس 
جهـاد را از تـن خـارج نکردنـد چـون امـام 
مسـلمین فرمودند دفاع همچنان باقی اسـت 
و دشـمن، دشـمنیش تمام نشـده اسـت و به 

مراتـب ابـزار دشـمن در دشـمنی پیچیده تـر 
است. شـده 

جنـگ  مقـدس  دفـاع  در  داد:  ادامـه  وی   
مـا جنـگ نظامـی بـود ولـی امـروز جنـگ 
مـا جنـگ نـرم و جنـگ بـا افـکار و اراده هـا 
اسـت لـذا با همان روحیه هشـت سـال دفاع 
مقـدس در ایـن عرصـه جنـگ نـرم در خط 
مقـدم حاضـر هسـتیم واز کیـان نظـام دفاع 

می کنیـم
وی ادامـه داد: پیام مابسـیجیان به دشـمنان 
ایـن اسـت کـه مـا تربیـت یافتـگان مکتب 
و  هسـتند  عاشـورا  مکتـب  و  سیدالشـهدا 
یافتـگان  تربیـت  نیـز  بسـیجی  خواهـران 

مکتـب حضـرت زینـب هسـتند.

برگزاری جلسه آموزشی پدافند غیرعامل

فرمانده انتظامی کاشان خبر داد؛

انهدام ۲ باند توزیع مواد مخدر

اصفهـان  اسـتان  اراضـی  حفاظـت  یـگان  فرمانـده 
از اجـرای حکـم قلـع و قمـع و رفـع تصـرف ۹۴۰۰ 
مترمربـع از اراضـی ملی شهرسـتان خوانسـار به ارزش 

۱۴۱ میلیـارد ریـال خبـر داد.
سـرهنگ امیرسـعید باقـری اظهـار داشـت: بـا دقـت، 
هوشـیاری و تلاش کارکنـان فرماندهی یگان حفاظت 
اراضـی اسـتان اصفهـان، در کمتـر از یک هفتـه اخیر 
یـک مورد حکـم قطعی قضایـی برای رفـع تعرض به 

اراضـی ملی در شهرسـتان خوانسـار اجرایی شـد.
وی افـزود: در پـی دسـت درازی متصرفـان بـه زمیـن 
ملـی در این شهرسـتان، بـا اقدامات معاونـت املاک و 
حقوقـی و همـکاری اداره راه و شهرسـازی شهرسـتان 
خوانسـار پرونـده قضایـی تشـکیل و رأی قضایـی لـه 

دولـت اخذ شـد.
فرمانـده یگان حفاظت اراضی اسـتان اصفهـان اذعان 
داشـت: پـس از ارسـال حکـم قضایی به این یـگان، با 

تـلاش و همـت کارکنـان ایـن فرماندهـی و همکاری 
کلانتـری مربوطـه این زمیـن ملی رفع تصـرف کامل 

. شد
وی گفـت: بـا اجرای این حکم ۹ هـزار و ۴۰۰ مترمربع 
از زمین هـای ملـی و دولتـی شهرسـتان خوانسـار رفع 
تصـرف و بـه بیت المال اعاده و نسـبت بـه قلع و قمع 

و خلعیـد آن اقدام شـد.
سـرهنگ باقـری بـا بیـان اینکـه ارزش ایـن زمیـن 
رفـع تصـرف شـده ۱۴۱ میلیـارد ریـال بـوده اسـت 
اسـتان  اراضـی  حفاظـت  یـگان  کـرد:  خاطرنشـان 
اصفهـان بـا حمایـت دسـتگاه قضایی هیچ مماشـاتی 
بـا زمیـن خـواران نـدارد و تصـرف اراضـی ملـی و 
دولتـی بـه هـر بهانـه ای کـه صـورت گرفتـه باشـد 
نتیجـه ای غیر از تعقیب قضایـی و محکومیت کیفری 
و قلـع و قمـع و زیان ناشـی از آن بـرای متصرفان به 

همـراه نخواهـد داشـت.

فرمانده یگان حفاظت اراضی استان اصفهان خبر داد؛

رفع تصرف ۹۴۰۰ مترمربع از اراضی ملی خوانسار

شـهردار گلپایـگان گفـت: روزانـه سـه تـن بـرگ 
خشـک از سـطح معابـر، خیابان هـا و پارک هـای 

می شـود. جمـع آوری  گلپایـگان  شـهر 
پیمـان شـکرزاده اظهـار کـرد: کارگران شـهرداری 
روزانه سـه تـن برگ را با اسـتفاده از هفت دسـتگاه 
کامیون و چهار دسـتگاه نیسـان جمع آوری می کنند.

افـزود: پیش بینـی می شـود طبـق سـال های  وی 
گذشـته تـا پایان فصـل برگ ریـزان، ۱۰۰ تـن انواع 

بـرگ پاییـزی جمع آوری شـود.

شهردار گلپایگان:

روزانه ۳ تن برگ پاییزی 
جمع آوری می شود

فرماندهی ناحیه مقاومت بسیج شهرستان فلاورجان:

امام علی )ع( بهترین الگوی بسیجیان است

رئیـس اداره حفاظـت محیط زیسـت اردسـتان گفت: سرشـماری پاییـزه در پناهگاه 
حیـات وحـش خـارو کوه بزرگـی شهرسـتان های اردسـتان و نائیـن در دو روز انجام 

شـد و به طـور حتـم پلنگ ایرانـی در ایـن مناطق وجـود دارد.
حسـین شـواخی در گفت وگـو بـا ایسـنا اظهـار کـرد: سرشـماری پاییـزه در پناهگاه 
حیـات وحـش خـارو کوه بزرگـی شهرسـتان های اردسـتان و نائیـن در دو روز انجام 

. شد
وی بـا بیـان اینکـه ایـن سرشـماری بـا حضـور ۲۳ نفر در هفـت اکیپ متشـکل از 
کارشناسـان محیط زیسـت، ماموران محیط بان، کوه نوردان و دوسـت داران محیط 

زیسـت انجام شـد، افزود: با توجه به زمانی که برای سرشـماری در اختیار داشـتیم، 
بـا تلاش همراهان توانسـتیم حـدود ۴۰ درصد از منطقه را سرشـماری کنیم و بیش 

از ۴۵۰ رأس از گونه هـای جبیـر، قوچ و میش و کل و بز مشـاهده مسـتقیم شـد.
رئیـس اداره حفاظـت از محیـط زیسـت اردسـتان تصریح کـرد: با توجـه به وضعیت 
خشکسـالی کـه در مناطـق حفاظت شـده شهرسـتان و پناهگاه حیـات وحش خارو 
وجـود دارد تـلاش کردیم با حمایت های اداره کل اسـتان و دوسـتداران حوزه محیط 
زیسـت کـم آبـی و کاهـش علوفـه تـا حـدود زیـادی جبـران شـود. خوشـبختانه با 
حفاظت هایـی کـه توسـط نیروهـای محیط بـان و یگان هـای انتظامی شهرسـتان 
جهـت جلوگیری از شـکارهای غیرمجـاز صورت گرفته جمعیت علف خـواران تغییر 

چشـم گیری نداشـته است.
شـواخی خاطرنشـان کـرد: پناهـگاه حیـات وحـش خـارو حـدود ۳۲۶ هـزار هکتـار 
وسـعت دارد و دارای انـواع گونه هـای جبیـر، کل و بز، قوچ و میـش، زاغ بور، هوبره، 

کفتار، گـرگ، کاراکال، گربه شـنی و...اسـت.
وی در خصـوص صـدور مجـوز شـکار پرنـده در مناطـق حفاظت شـده شهرسـتان 
اردسـتان گفت: صدور مجوزشـکار در مناطق حفاظت شـده توسـط اداره کل محیط 

زیسـت صـادر می شـود، ولـی در سـال جـاری هنوز ایـن اجازه صادر نشـده اسـت.
رئیـس اداره حفاظـت محیـط زیسـت اردسـتان بـا بیـان اینکـه مطمئن هسـتیم در 
مناطـق حفاظت شـده اردسـتان پلنگ ایرانی وجـود دارد، گفت: با توجـه به اینکه در 
فصـل جفت گیـری ایـن حیوان وحشـی قـرار داریم در تلاشـیم تا مسـتندات حضور 

پلنـگ ایرانـی را در مناطق حفاظت شـده اردسـتان به ثبت برسـانیم.

جلسـه شـورای اداری و آئیـن تودیـع 
و  ریـزی  برنامـه  معاونـت  معارفـه  و 
هماهنگـی امـور عمرانـی فرمانـداری 
در  مهابـاد  و  مرکـزی  بخشـداران  و 
سـالن اداری فرهنگ و ارشـاد اسلامی 
ایـن  در  گردیـد.  انجـام  اردسـتان 
جلسـه ابوالفضـل مختـارزاده بخشـدار 
سـابق زواره بـه سـمت معـاون برنامـه 

ریـزی وعمرانـی فرمانداری اردسـتان، 
آقـای محمـد تقـی کیانـی بـه سـمت 
وآقـای  اردسـتان،  بخشـدارمرکزی 
کریم پـور بـه سـمت بخشـدار مهابـاد 
ایـن  در  همچنیـن  گردیـد.  معرفـی 
مراسم حجت الاسـلام منصور صابری 
به عنوان مشـاور فرماندار شهرستان در 

امـور فرهنگـی معرفـی گردیـد.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست اردستان مطرح کرد:

اطمینان از وجود پلنگ ایرانی در مناطق حفاظت شده

در سالن اداری فرهنگ و ارشاد اسلامی اردستان برگزار شد؛

آیین تودیع ومعارفه معاونت برنامه ریزی 
وهماهنگی امور عمرانی فرمانداری 

وبخشداران مرکزی ومهاباد
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Ayatollah Seyed Ali Khamenei, 
the Leader of the Islamic Rev-
olution, has asserted that Iran’s 
struggle is not with a bunch of 
rioters who have caused anarchy 
in the country, rather “the major 
fight is with the global hegemo-
ny.”
Addressing a group of Basij vol-
unteer members in the capital 
Tehran on Saturday, the Leader 
stressed the “Basiji culture” is 
one of humble, industrious vol-
unteers. 
It is a culture of “fearless com-
batants” with a feeling of brav-
ery, a sense of helping humanity, 
and a sense of serving the na-

tion, he pointed out. 
This culture entails making sac-
rifices for the sake of others, the 
Leader noted.
“Being a Basij member implies 
embracing the fact that you will 
be persecuted in order to save 
the oppressed. You witnessed 
how the Basij were persecut-
ed while protecting the Iranian 
people from the persecution of a 
gang of rioters who were either 
uninformed, misinformed, or 
mercenary,” Ayatollah Khamenei 
noted. 
“A group of people claiming to 
be politically knowledgeable, but 
whose analyses in newspapers 

and virtual space really sadden 
one, state that in order to end 
these riots, you should solve 
your problems with America,” 
the Leader remarked. 
The Leader went on to say, 
“Praise God, there are millions 
of Basiji soldiers who have reg-
istered, as well as millions more 
who have not. In several Muslim 
nations, there are millions of 
Basijis. All of these Basijis have 
the same moral principles.”
The latest unrest, according to 
Ayatollah Khamenei, is a result 
of Western pressure on Iran to 
give up its rights in the negoti-
ations, especially those with the 

U.S., which have stalled due to 
Washington’s lack of commit-
ment.
Ayatollah Khamenei also praised 
Imam Khomeini, the late found-
er of the Islamic Revolution, for 
one of his greatest initiatives in 
which he characterized the Basij 
as a “school of passion and 
spirituality.”
The Leader underlined that the 
nation has the potential to train 
Basiji troops and that the Basij 
have the ability to propel the na-
tion ahead dramatically.
“Basij must appear in all settings 
and sectors. It is a body to serve 
people without any expectations, 
not a military force per se,” the 
Leader pointed out, adding, “Our 
eminent nuclear experts were 
members of the force in fact, and 
Basiji troops have been success-
ful on the scientific front.”
Members of the Basij force have 
fought vandals, lost their lives, 
and suffered injuries during 
the most recent foreign-spon-
sored riots, Ayatollah Khamenei 
stressed, and they have sacri-
ficed themselves for the benefit 
of the people.
The Leader of the Islamic Rev-
olution highlighted that oppo-
nents are attempting to manipu-
late minds and sway the public 
opinion by disseminating fake 
news, urging state authorities 
to keep a close check on current 
events.
Given the geopolitical position of 
West Asia, and Iran in particular, 

American authorities had in-
tended to harm the surrounding 
countries of the Islamic Repub-
lic, as they had admitted in 2006, 
Ayatollah Khamenei pointed out.
“The most significant nation 
in the region is Iran,” Ayatollah 
Khamenei remarked, adding, 
“The Islamic Revolution of 1979 
turned the tide against coloni-
al practices and created a wall 
against the intrusion of haughty 
countries. The regional peoples’ 
hearts and minds were won over 
by our revolution.”
The Leader added, “How did 
Iran react to the Western plot? 
Iran’s Islamic Republic was nev-
er brought up in conversation 
regarding North Africa. We have 
never wanted to enter and never 
have. However, the U.S. policy 
was unsuccessful while Iran’s 
strategy was effective in Iraq, 
Syria, and Lebanon.”
The Leader also stated that Leb-
anon, Libya, Sudan, and Somalia 
have occasionally been attacked 
due to their pro-Iran attitudes, 
and that the U.S. attempted to 
eliminate the Syrian government 
because it is an ally of Iran.
“From the Westerners’ point of 
view, Iran had strategic depth 
in six countries. They had to be 
controlled by the United States 
and the imperialism before Iran 
could be dealt with. The gov-
ernments of these six countries 
(Iraq, Syria, Lebanon, Libya, 
Sudan and Somalia) had to fall,” 
Ayatollah Khamenei noted.

No Ransom to U.S.: Leader

Fluctuations in cap-
ital market are nor-
mal: Economy Minis-
try
Iranian Finance and Econom-
ic Affairs Ministry has said in a 
statement that fluctuations in the 
capital market are normal and not 
every decrease in the market index 
means the market is constantly 
falling, IRNA reported.
In response to some negative re-
ports by local newspapers about 
the recent decline of the Tehran 
Stock Exchange (TSE)’s main in-
dex (TEDPIX) over the past few 
days, the ministry released a 
statement scolding the mentioned 
reports for inducing doubts about 
the future of the stock market.
“Inducing doubt about the future 
of the stock market is not a logi-
cal approach in a situation where 
an atmosphere of hope is becom-
ing dominant [in the market],” the 
statement read.
“Contrary to the approach of the 
previous government [adminis-
tration], the 13th government has 
not looked at the stock market as 
a means for generating income 
and has always tried to support 
the capital market,” the statement 
said.
The government’s view of the stock 
market in the past year has been a 
strategic one, and it has provided 
a series of supports with a short-
term, medium-term, and long-
term view of the stock market, and 
the support has never been done 
for a specific period and with a 
short-term view only, the ministry 
stressed.
In late October, the Securities and 
Exchange Organization (SEO) un-
veiled a comprehensive support 
package to encourage activities in 
the capital market as shareholders 
were getting reluctant to invest in 
the market.
One of the major measures con-
sidered in this package was the 
insurance of shareholders’ capital 
and dividends over the next year.
Insuring the shares of real enti-
ties up to one billion rials (about 
$3,450) per person, issuing sub-
ordinated warrants on shares of 
fixed income funds up to 400 
trillion rials (about $1.38 billion), 
injecting new resources into the 
market by sovereign funds to buy 
shares, depositing up to 50 trillion 
rials (about $172 million) of the 
resources approved in the national 
budget bill for the Capital Market 
Development and Stabilization 
Fund as of Saturday, as well as di-
rect and continuous coordination, 
supervision and monitoring of the 
legal entities active in the capital 
market, including companies and 
semi-governmental financial insti-
tutions, pension funds and military 
institutions were among the meas-
ures considered in the mentioned 
support package.
The package also stressed coop-
eration between the Central Bank 
of Iran (CBI) and the Ministry of 
Finance and Economic Affairs to 
manage the interest rates.
Increasing SEO’s direct investment 
in Capital Market Development and 
Stabilization Fund, limiting the ac-
tivities of marketers, and suspend-
ing the underwriting of securities 
and initial offerings until further 
notice were also among the issues 
considered in SEO’s support pack-
age.
Following this support package, 
the market started a modest up-
ward trend earlier this month 
which continued for almost a 
week, however, TEDPIX once again 
fell off the track and the index has 
been falling over the past week.
A report published by the Iran 
Chamber of Commerce, Indus-
tries, Mines and Agriculture (IC-
CIMA) has recently stated that the 
capital market is facing mistrust 
and uncertainty and with the con-
tinuation of the downward trend in 
the market’s index, shareholders 
are getting more inclined towards 
selling their shares.

Syrian president 
praises Iran, Hez-
bollah as key al-
lies

Bashar al-Assad, the President 
of Syria, has said that Leba-
non’s Hezbollah movement is 
seen as a vital ally of Damascus 
and that Iran is a significant 
backer of his country.
Al-Assad made the comments 
during a three-hour talk on 
various topics with several Syr-
ian experts and journalists, the 
Lebanese newspaper Al Akhbar 
reported on Friday.
The president added that Teh-
ran has consistently supported 
the Syria nation in its military 
and economic challenges.
Iran provided advisory help to 
Syria in its war against terrorist 
groups, including Daesh.
Assad also mentioned Damas-
cus has backed Hezbollah and 
will continue to do so in the fu-
ture, describing Syria and Hez-
bollah as “strategic partners”.
The Syrian leader also voiced 
concern for Lebanon’s future, 
noting that because the coun-
try is Syria’s ally, its stability is 
crucial to the Damascus gov-
ernment.
‘Syria-Turkey talks may help 
restore ties’
On the talks between Syrian and 
Turkish officials, he said such 
negotiations are only for infor-
mation-sharing that may help 
restore relationship.
According to the Syrian presi-
dent, Turkey has shown willing-
ness to accept Syria’s demands, 
so Damascus wants Ankara to 
take tangible measures rather 
than simply uttering words.
Turkish President Recep Tayyip 
Erdogan said on Wednesday 
that a meeting with the Syrian 
counterpart is a possibility, sug-
gesting that the two sides are 
close to mending fences after 
11 years.
Turkey has for the past 11 years 
backed armed groups that un-
successfully sought to topple 
the Assad government, with 
Erdogan even calling him a 
“murderer”.
Asked by a reporter in the par-
liament whether he could meet 
with the Syrian leader, Erdogan 
said “it is possible”.
“It’s possible. There’s no room 
for resentment in politics. Ulti-
mately, steps are taken under 
the most favorable conditions,” 
the Turkish leader said, accord-
ing to Press TV.
‘Syria in talks with Kurdish 
troops’ 
Assad also pointed to the ne-
gotiations between with Syri-
an Kurdish troops in northern 
Syria on services and livelihood 
matters. However, he said the 
talks with the Syrian Democrat-
ic Forces are more of a tribal 
connection and haven’t resulted 
in any progress so far.
‘No contact with U.S.’
Regarding relations with the 
United States, he said that the 
Syrian government had no 
contact with American officials. 
Instead, he said, Damascus is 
concentrating on strengthening 
the Syrian people’s resistance 
to press the American troops 
to leave the country’s occupied 
territory.
Press TV said a military facility 
occupied by U.S. forces in Syr-
ia’s northeastern province of 
Hasakah has come under rock-
ets attack from nearby areas 
amid public rage over presence 
of American occupation troops 
in energy-rich regions of Syr-
ia and attempts by the U.S. to 
further loot natural resources 
there.

Iran discussed and made agreement 
with Uzbekistan, Tajikistan and Rus-
sia to combat money laundering and 
terrorist financing on the sidelines 
of the 37th meeting of the Eurasian 
Group (EAG) on Combating Money 
Laundering and Financing of Terror-
ism in Tajikistan’s capital Dushanbe, 
IRIB reported.
Iran and Uzbekistan signed a memo-

randum of understanding (MOU) on 
the sidelines of the mentioned event.
Based on the MOU, which was 
signed by Iran’s Deputy Finance 
and Economic Affairs Minister Hadi 
Khani, and the deputy prosecutor 
general and director of the Financial 
Intelligence Unit (FIU) of Uzbekistan, 
the parties agreed to develop work-
ing interactions and mobilize existing 

capacities in the fight against money 
laundering and terrorist financing.
Speaking at the signing ceremony, 
Khani, who is the head of the Iranian 
economy ministry’s Financial Intelli-
gence Center (FIC), emphasized the 
development of bilateral and multi-
lateral interactions and cooperation 
with friendly countries.
The MOU with Uzbekistan is the six-
teenth memorandum of cooperation 
between Iran’s FIC and the financial 
information unit of other countries.
Iran, Tajikistan discuss cooperation 
against money laundering
Also, On the sidelines of the Eurasian 
summit, Khani met with Tajikistan’s 
minister of finance.
In this meeting, the official empha-
sized increasing interactions between 
the two countries, especially in the 
fight against money laundering and 
terrorist financing.
The Tajik minister for his part em-
phasized developing cooperation as 
much as possible and invited the 
Iranian economy minister to visit Ta-
jikistan.

Tehran, Moscow to expand collabo-
rations in battling money laundering
Khani has also met Yury Chikhanchin, 
vice president and director of the 
Federal Financial Monitoring Service 
of Russia, on the sidelines of the 
summit to discuss the relative affairs.
In the meeting, the two sides empha-
sized the need to increase interac-
tions with the aim of a more serious 
fight against money laundering and 
terrorist financing, especially the 
fight against the financing of drug 
traffickers.
The Russian side, which is the head 
of the Eurasian regional working 
group in the Financial Action Task 
Force (FATF), appreciated Iran’s 
actions in combating money laun-
dering and countering the financing 
of terrorism and said that he would 
announce Iran’s successes to FATF 
and will do the best of his ability to 
remove Iran from the black list.
Also, in this meeting, the two sides 
agreed to discuss the formation of an 
eastern coalition to fight money laun-
dering and terrorist financing.

Iran to cooperate with Uzbekistan
Turkmenistan, Russia to fight money laundering

Iran’s steel ingots export rose 18 
percent in the first seven months 
of the current Iranian calendar year 
(March 21-October 22), as com-
pared to the same period of time 
in the past year, the Iranian Steel 

Producers Association (ISPA) an-
nounced.
According to the data released by 
the ISPA, Iran exported 4.799 mil-
lion tons of steel ingots in the sev-
en-month period of this year, while 

the figure was 4.057 million tons in 
the same time span of the past year.
As announced by the Iranian Mines 
and Mining Industries Development 
and Renovation Organization (IMI-
DRO), the country’s export of steel 
ingots increased by 25 percent in 
the past Iranian calendar year 1400 
(ended on March 20), from its 
preceding year.
The IMIDRO’s data put the country’s 
annual steel ingot exports at 7.678 
million tons in the past year, and at 
6.162 million tons in the previous 
year.
The Iranian Steel industry has been 
constantly developing over the past 
years against all the pressures and 
obstacles created by outside forces 
like the U.S. sanctions and the coro-
navirus outbreak that has severely 
affected the performance of the 
world’s top producers.

According to the latest report re-
leased by the World Steel Associa-
tion (WSA), the production of crude 
steel in Iran rose nine percent in the 
first 10 months of 2022, as com-
pared to the same period of time in 
the past year. 
The WSA data put the country’s 
10-month crude steel production at 
25.1 million tons.
The report shows that Iran’s crude 
steel output has also increased by 
3.5 percent in October compared to 
the same month in 2021, reaching 
2.9 million tons.
Iran has maintained its place as the 
world’s 10th biggest steel producer 
during the mentioned 10 months, 
according to the WSA data.
The country is expected to climb to 
seventh place among the world’s 
top steel producers by the Iranian 
calendar year 1404 (March 2025).

Steel ingot export up 18% in 7 months on year
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Water storage in the dams of the Tehran 
Province has declined more than 22 per-
cent in the current water year (started in 
September 2021) compared to the previ-
ous year, an official with the dam sector 
said. According to Hassan Tabarsi, cur-
rently, 301 million cubic meters (mcm) of 
water is stored behind the five dams sup-
plying water to the capital, 87 mcm less 

than the previous year’s same period in 
which 388 mcm of water was stored be-
hind the province’s dams, IRIB reported.
Tabarsi noted that the capital’s dam reser-
voirs are also facing a 349-mcm shortage 
as compared to the normal level of water 
that should be stored in the mentioned 
dams by the end of the current Iranian 
calendar month (December 21).

Water stor-
age behind 
Tehran 
dams falls 
22%

C o m m o d i t i e s 
worth over $2.5b 
traded at IME in a 
m o n t h

During the past Iranian cal-
endar month Aban (ended on 
November 21), 10,206,807 
tons of commodities worth 
over $2.5 billion were traded 
at Iran Mercantile Exchange 
(IME).
As reported by the IME’s 
Public Relations and Inter-
national Affairs Department, 
the exchange traded on both 
domestic and export rings of 
its oil and petrochemical trad-
ing floor 1.767 million tons of 
commodities valued at nearly 
$963 million.
The IME’s customers pur-
chased on this floor 452,000 
tons of vacuum bottom, 
509,633 tons of bitumen, 
394,914 tons of polymer-
ic products, 203,100 tons 
of lube cut, 139,208 tons of 
chemicals, 36,575 tons of 
sulfur, 26,432 tons of oil and 
1,100 tons of insulation.
Furthermore, the exchange 
saw trade of more than 8.322 
million tons of commodities 
worth over $1.5 billion on its 
metals and minerals trading 
floor.
Items traded on this floor in-
cluded 5,778,000 tons of ce-
ment, 1,462,000 tons of steel, 
657,000 tons of iron ore, 
338,500 tons of sponge iron, 
35,610 tons of aluminum, 
4,740 tons of zinc, 41,892 
tons of copper, 1,000 tons of 
molybdenum concentrate, 66 
tons of precious metals con-
centrate and 40 kg of gold 
bars.
It’s worth noting that the IME 
also traded 2,416 vehicles on 
its automobiles trading floor.
Last was the IME’s side market 
on which the exchange traded 
71,779 tons of commodities
The value of trades at Iran Mer-
cantile Exchange rose 102 per-
cent, and the volume of trades 
at the exchange increased 
128 percent in the past Irani-
an calendar year 1400 (ended 
on March 20), which was the 
highest level of growth in the 
history of the exchange since 
its establishment.
Statistical data show that in 
the past year, in addition to 
new records in the volume 
and value of trades of different 
products, 10 major records in 
total value and physical mar-
ket trades were registered. In 
a way that besides the total 
value of trades, the volume 
and value of physical market 
trades, the volume, and value 
of industrial products and pet-
rochemicals trades, the value 
of oil products trades and the 
volume and value of side mar-
ket trades all hit records.
IME is one of the four major 
stock markets of Iran, the oth-
er three markets are Tehran 
Stock Exchange (TSE), Iran’s 
over-the-counter (OTC) mar-
ket known also as Iran Fara 
Bourse (IFB), and Iran Energy 
Exchange (IRENEX).

How To Make Your Hair Grow 
Faster and Stronger

By: PARISA JAMADI

Source: https://www.healthline.com/health/what-makes-hair-grow#bottom-line

You might be wondering if there’s an-
ything you can do to make your hair 
grow faster. Do any products help? Can 
dietary changes speed up growth? And 
what about medications or treatments? 
In this article, we’ll help answer those 
questions. We’ll also take a closer look 
at what can affect hair growth and the 
steps you can take to improve the 
growth of your hair. 
What can help your hair grow?
Genetics does play a role in maintaining 
healthy hair growth. However, several 
other factors also come into play. 
Although there’s no magical potion or 
remedy that will result in instant growth, 
there are steps you can take to help your 
hair grow and to prevent breakage.
Let’s look at some tips that may help 
your hair grow faster and stronger. 
1. Avoid restrictive dieting
According to Dr. Lindsey Bordone, a 
dermatologist at ColumbiaDoctors and 
assistant professor of dermatology at 
Columbia University Medical Center, we 
can’t control everything that affects our 
hair growth. But there are things we can 
avoid that may cause impaired growth 
and increased shedding.
“Restrictive dieting can decrease re-
sources and nutrients needed for hair 
growth,” said Bordone. 

“And since hair growth is a relatively low 
priority compared to other bodily func-
tions, hair growth is halted quickly when 
your body is placed under stress due to 
restrictive dieting,” she 
2. Check your protein intake
“If your diet is severely restrictive, hair 
won’t grow optimally, and shedding can 
occur,” said Bordone. 
“Eating a well-balanced diet with ade-
quate protein intake is important for op-
timal hair growth,” she added. “General-
ly, we recommend 50 grams of protein 
or more per day.”
3. Try caffeine-infused products
We all know that caffeine can give you 
an energy boost — and its topical use 
has been shown to give hair growth a 
boost, too.
Research shows that caffeine in topical 
products, like shampoos and condition-
ers, can prevent hair loss as effectively 
as drug-based treatments. Caffeine may 
promote hair growth by stimulating the 
metabolism and proliferation of cells.
4. Explore essential oils
Essential oils not only smell good, but 
they may also help promote hair growth. 
One small studyTrusted Source found 
that after three months, pumpkin seed 
oil applied topically significantly in-
creased hair regrowth in participants 

with female pattern baldness. However, 
larger studies are needed to further sup-
port this result.
ResearchTrusted Source from 2015 has 
also shown that rosemary oil may be 
just as effective as minoxidil, the active 
ingredient in Rogaine, at restoring hair 
growth. Again, additional research is 
needed to back up this finding. 
Other essential oils such as peppermint 
oil, jojoba oil, and lavender oil also show 
promise for preventing hair loss, accord-
ing to a 2020 review of researchTrusted 
Source.
5. Boost your nutrient profile
Specific vitamins, minerals, and fatty 
acids are especially important for your 
overall health and also play a key role 
in providing your body with the energy 
needed for hair growth. These nutrients 
can include:
• biotin
• vitamin C
• vitamin D
• vitamin E
• zinc
• iron
• omega-3 and omega-6
Some studiesTrusted Source have found 
lower levels of vitamin D, folate, and zinc 
in people with the autoimmune hair-loss 
condition alopecia areata.

6. Indulge in a scalp massage
A scalp massage can help promote 
relaxation and relieve stress. But, ac-
cording to a small 2016 studyTrusted 
Source, it may also help boost the 
health of your hair. 
While the research demonstrating 
the efficacy of biotin is limited, a re-
view of the literatureTrusted Source 
found 18 reported cases that showed 
clinical improvement in both hair and 
nail health after biotin supplementa-
tion. Additional research is still need-
ed to help support this.
7. Go easy on coloring your hair
“When we dye our hair and change 
the texture with chemicals, these 
processes can put stress on the hair 

and cause it to break,” said Thomas. 
“But when we tone down these pro-
cesses, hair breaks off less and can 
seem like it’s growing faster,” she 
added. 
8. Reduce stress
ResearchTrusted Source shows that 
chronic stress can lead to hair loss. 
It may cause your follicles to go into 
a resting phase during which they 
shed hair instead of growing new 
strands.
The following are some natural ways 
to reduce stress:
• exercise
• meditate
• write in a journal
• eat a healthy diet

The 27th meeting of the Tehran 
Chamber of Commerce, Industries, 
Mines and Agriculture (TCCIMA) 
Energy and Environment Commit-
tee was held in Tehran on Satur-
day, during which the attendees 
stressed the need for an integrated 
governance system in the country’s 
energy sector.
The meeting was attended by Head 
of the TCCIMA Energy Committee 
Reza Padidar, the members of the 
committee, and the spokesperson 
of the Parliament’s Energy Com-
mittee Malek Shariati-Niyasar, the 
TCCIMA portal reported.
Speaking at the meeting, Sharia-
ti-Niyasar pointed to different sce-
narios for the establishment of in-
tegrated energy governance in the 
country and said: “One method is to 
integrate the state-owned compa-
nies in the energy sector and privat-
ize the rest. Another way is to bring 
all state companies, including the 
National Iranian Oil Company, un-

der the governance of the Ministry 
of Finance and Economic Affairs.”
The official also mentioned the inte-
gration of the country’s energy con-
sumption sector as another scenar-
io and specified that based on this 
scenario, the total consumption in 
this sector should be governed un-
der a new organization supervised 
by the presidency.
He then stated that the suggested 
scenarios for the establishment of 
an integrated energy governance 
system for the country are being 
pursued by the Parliament Energy 
Committee, and reminded that this 
committee is also ready to consult 
with the private sector.
He also informed about the approv-
al of the law on removing obstacles 
to the development of the country’s 
electricity industry by the Guardian 
Council and reminded that this law 
will be directed to the government 
in the coming days for implemen-
tation.

Integrated governance of energy
sector stressed at TCCIMA meeting

On the sidelines of the three-day 
Summit of the Indian Ocean Rim 
Association (IORA) which was held 
from November 22 to 24 in the 
Bangladeshi Capital Dhaka, Iranian 
Deputy Foreign Minister for Eco-
nomic Diplomacy Mehdi Safari met 
with officials from various countries 
to pursue the Islamic Republic’s 
goal of economic diplomacy.
During the mentioned summit, Safa-
ri met and held talks with Tanzania’s 
Minister of Livestock and Fisheries 
Luhaga Joelson Mpina, as well as 
the deputy foreign ministers of Ja-
pan, South Africa, and Guinea.

In these meetings, the officials ex-
changed views about the latest situ-
ation of bilateral economic coopera-
tion and offered some solutions for 
the development and strengthening 
of trade relations.
Holding joint economic committee 
meetings and the exchange of busi-
ness delegations were also among 
the topics discussed in the men-
tioned meetings.
The Indian Ocean Rim Association 
is a dynamic inter-governmental 
organization aimed at strengthening 
regional cooperation and sustaina-
ble development within the Indian 

Ocean region through its 23 mem-
ber states and 10 dialogue partners.
Australia, Bangladesh, Comoros, 
France, India, Indonesia, Iran, Ken-
ya, Madagascar, Malaysia, Maldives, 
Mauritius, Mozambique, Oman, 
Seychelles, Singapore, Somalia, 
South Africa, Sri Lanka, Tanzania, 
Thailand, the United Arab Emirates, 
and Yemen, are the organization’s 
main members, while China, Egypt, 
Germany, Italy, Japan, Russia, Tur-
key, the Republic of Korea, the Unit-
ed Kingdom and the United States 
of America are also IORA dialogue 
partners.

Direct container shipping lines launched 
from Chabahar to India, UAE

TEDPIX, the main index of Tehran Stock Exchange (TSE), lost 1,979 points to 1.408 million on Saturday.
As reported, over 6.303 billion securities worth 34.011 trillion rials (about $117.6 million) were traded 
at the TSE. The first market’s index lost 1,651 points, and the second market’s index dropped 3,361 
points. TEDPIX lost 3,000 points to 1.410 million in the past Iranian calendar week (ended on Friday).
The index had risen 131,000 points (10.21 percent) to 1.414 million points in the Iranian calendar week 
ended on November 11. As reported, it was the highest weekly rise during the current Iranian calendar 
year (began on March 21).

After a long period of decline, the stock market transactions finally returned to the upward cycle from 
the last three weeks and under the influence of the decisions taken by the government and the Securities 
and Exchange Organization (SEO), and increased the hope of shareholders to invest again in this market 
and obtain a reasonable return from it.
TSE is one of the four Iranian stock exchanges, and the most important one. The other three ones are 
Iran Mercantile Exchange (IME), Iran Energy Exchange (IRENEX), and Iran’s over-the-counter (OTC) 
market, known as Iran Fara Bourse (IFB).

TEDPIX drops nearly 2,000 points on Saturday



اقتصاد استان

Isfahan News

حسین اکبریان در مراسم معارفه برخی 
از مدیران آبفای استان اصفهان که با 
حضور جمعی از معاونان و مدیران 
شرکت برگزار شد، قانونمندی، تحول، 
جوانگرایی و جانشین پروری، به روز 
رسانی و ارتقاء خدمات، رعایت حقوق 
شهروندی و جلب رضایت مشتریان را 
رویکردهای اساسی شرکت دانست و 
بر اجرای این مؤلفه ها در انجام وظایف 

محوله تاکید کرد.
وی با بیان اینکه شناخت و تحلیل 
وضعیت موجود و ارائه راهکارها در 
جهت بهبود برنامه ها از عوامل اصلی 
برون رفت از چالش ها است، اعلام 
کرد: کاربردی شدن آموزش ها و 
تعامل بیشتر با مراکز تخصصی برون 
سازمانی نیز می تواند در ارائه خدمات 
نوین و پایدار آبفای استان اصفهان به 

مردم مؤثر باشد.

مدیر عامل آبفای استان اصفهان 
از  دیگر  یکی  را  کار  سلامت 
این  فعالان  مهم  رویکردهای 
صنعت در اصفهان برشمرد و اظهار 
داشت: همه مدیران و مسولان 
در آبفای استان باید سلامت کار را 
سرلوحه فعالیت ها قرار دهند. وی 
در ادامه خواستار ارائه خدمات بی 
وقفه در سطح روستاها و شهرهای 
استان شد. در این مراسم اکبریان 
در احکامی جداگانه، امیر شهیر را به 
عنوان »سرپرست دفتر بهره برداری 
و توسعه شبکه های جمع آوری و 
خطوط انتقال فاضلاب« و امراله 
سلیمانی را به عنوان »سرپرست دفتر 
تشکیلات، آموزش و منابع انسانی« 
معرفی کرد. همچنین مسعود سلمانی 
به عنوان »سرپرست امور قراردادها« 

منصوب شد.
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مدیرعامل سـازمان آرامسـتان های شهرداری 
اصفهـان گفـت: در فـاز سـوم آرامسـتان 
بـاغ رضـوان بـرای تأمیـن بـرق مـورد نیـاز 
سـرویس های بهداشـتی و نمازخانه هـای در 
حال احداث، از انـرژی پاک اسـتفاده می کنیم.

علـی حاجیـان در برنامـه رادیویـی »صـدای 
شـهر« اظهار کـرد: مدیریت شـهری اصفهان 
بـه اسـتفاده از انرژی هـای پـاک تاکیـد دارد، 
بـه همیـن منظـور در راسـتای اسـتفاده از 
انرژی هـای تجدیدپذیـر و تولیـد انـرژی پاک، 
احداث مجموعـه ای با ظرفیـت ۲۰ کیلووات با 

اسـتفاده از فضای موجود در دستور کار سازمان 
آرامستان های شـهرداری اصفهان قرار گرفت 

و اجرایی شـد.
وی افـزود: احـداث مجموعـه ۲۰ کیلوواتـی 
آرامسـتان در راسـتای تحقق پدافند غیرعامل 
و تأمیـن بـرق اضطـراری سـاختمان در مواقع 
بحرانـی پیش بینی شـده اسـت که بـرای آغاز 

در سـال ۱۴۰۱ می توانـد گام مؤثـری باشـد.
مدیرعامل سـازمان آرامسـتان های شهرداری 
اصفهـان تصریح کـرد: در صـدد هسـتیم این 
قبیـل اقدامـات در آینـده نیز ادامـه دار باشـد و 

بتوانیـم برای توسـعه ایـن انـرژی از فرصت ها 
اسـتفاده کنیم تا برق مورد اسـتفاده آرامسـتان 

نیـز از این طریـق تأمین شـود.
وی بـا اشـاره بـه اقدامـات انجـام شـده در فاز 
سـوم باغ رضـوان، تصریـح کـرد: در فاز سـوم 
در نظـر داریـم بـرای تأمیـن بـرق مـورد نیـاز 
سـرویس های بهداشـتی و نمازخانه هـای در 
حـال احـداث از انـرژی پـاک اسـتفاده کنیـم 
زیرا بـا امکانات موجود در آرامسـتان این بسـتر 

وجـود دارد.
حاجیـان ادامـه داد: اکنـون بـا سـازمان 

مشـارکت های شـهرداری اصفهان بخشـی از 
این پروژه احداث شـده اسـت، اما برای توسـعه 
آن به کمـک بخـش خصوصـی نیـاز داریم تا 
بتوانیـم ایـن رقـم را بـه ۱۰۰ کیلـووات انرژی 

ارتقـا دهیـم.
وی گفـت: موضـوع انـرژی پـاک می توانـد 
برای توسعه شـهر سـودمند باشـد و آرامستان 
بـاغ رضـوان بایـد در کنـار تمرکـز بـر وظیفه 
اصلی ایـن سـازمان که دفـن متوفیان اسـت، 
مسـئله انرژی پـاک را نیـز در برنامه هـای خود 

قـرار دهد.

برداشـت آب فولاد مبارکه از حوضه آبریـز زاینده رود از سـال ۱۴۰۰ به 
کمتر از ۲ درصد رسـیده اسـت؛ بااین حال این شـرکت با مشـارکت در 
پـروژه انتقـال آب دریای عمان بـه فلات مرکـزی، نه تنهـا گام بلندی 
برای بـه صفـر رسـاندن برداشـت آب از حوضه آبریـز زاینـده رود برای 
فرایند تولید برداشـته، بلکـه با این اقـدام بـرای کاهش بحـران آب در 

اسـتان نیز نقـش انکارناپذیـری ایفا خواهـد کرد.
محمدکاظـم صباغی هرنـدی، مدیر ارشـد خدمـات فنی و پشـتیبانی 
فولاد مبارکه، بابیان مطلب فوق گفت: پس از سـرمایه گذاری شـرکت 
فولاد مبارکه برای ایجاد شـبکه فاضلاب در 9 شـهر هم جوار شـرکت 
و جمـع آوری، تصفیـه و بازچرخانـی پسـاب های شـهری و صنعتی در 
چرخه تولید شـرکت، از سـال گذشـته به میزان 5۰ درصـد مصرف آب 
صنعتی خطـوط تولیـد از محل اسـتفاده از پسـاب های مذکـور فراهم 

شـده است.
وی ادامـه داد: شـرکت فـولاد مبارکـه ضمـن برنامه ریـزی مـدون و 

بلندمدت، سیاسـت های خـود را بر مبنـای کاهش حجم مصـرف آب 
تنظیم کـرده تـا سـهم برداشـت از حوضـه آبریـز زاینـده رود را به طور 

مسـتمر کاهـش دهد.
صباغی هرندی با اشـاره به سـایر اقدامات فولاد مبارکـه برای کاهش 
هرچه بیشـتر برداشـت آب از حوضـه آبریز زاینـده رود تصریح کـرد: با 
رویکرد کاهش وابسـتگی به آب خام و در راسـتای بهینه سازی مصرف 
آب، پروژه های توسـعه دیگری ازجمله تبدیـل برج های خنک کننده تر 
به هیبریدی و تکمیل و بهره بـرداری از پروژه های جمـع آوری و انتقال 
پسـاب های شـهری و چندیـن پـروژه دیگر تعریف شـده کـه مصرف 

شـرکت را در آینده نزدیک به حداقـل ممکن و صفر خواهد رسـاند.
مدیر ارشـد خدمات فنی و پشـتیبانی فولاد مبارکه خاطرنشـان کرد: از 
اهداف دیگر شـرکت در جهـت کاهـش مصـرف آب، افزایش کیفیت 
پسـاب های صنعتـی و شـهری تصفیه شـده اسـت که بـا راه انـدازی 
 )UF( سیستم پیش تصفیه واحدهای اسُـمُز معکوس اولترافیلتراسیون

و اسـمز معکـوس ثانویه ایـن امر محقـق می گـردد. در این پـروژه آب 
ورودی به اسُـمُزمعکوس اولیه و سـپس آب ریجکت به اسُمُز معکوس 
ثانویه ارسـال می گردد کـه این اقـدام راندمان تصفیـه پسـاب را از 7۰ 

بـه 9۱ درصد می رسـاند.
صباغی هرنـدی در بخـش دیگری از سـخنان خـود از دیگـر اقدامات 
مؤثر درزمینه مصـرف بهینه آب در فـولاد مبارکه خبـر داد و در این باره 
گفت: عـلاوه بر اجـرای پروژه هـای در حال انجـام، با تبدیـل برج های 
تـر مـدول A&B احیـا مسـتقیم ۱ بـه هیبریـد، بهینه سـازی برج های 
خنک کن تـر، اسـتفاده از بلـودان واحدهـای اکسـیژن و فولادسـازی 
در واحدهـای دیگـر به عنـوان آب جبرانـی و همچنیـن پروژه هـای 
آتـی تبدیـل برج هـای تـر مـدول C&D&E&F احیـا مسـتقیم ۱ بـه 
هیبرید، تبدیل برج هـای تر مگامدول A&B احیامسـتقیم ۲ به هیبرید، 
جایگزینـی دو واحـد بخـار نیـروگاه قدیـم با نیـروگاه سـیکل ترکیبی 
راندمـان بـالا، تبدیل بـرج تر ریخته گـری به هیبریـد و چندیـن پروژه 

دیگر تا سـال ۱۴۰۴ حـدود 5 میلیون مترمکعـب در سـال مصرف آب 
صنعتـی در شـرکت کاهـش می یابد.

وی با اشـاره بـه وضعیـت مصـارف آب دنیـا در حوزه های کشـاورزی، 
صنعت و شـرب گفـت: در حـال حاضـر مصـرف آب در دنیـا در بخش 
کشـاورزی، صنعـت و شـرب بـه ترتیـب 7۰، ۱8 و ۱۲ درصـد اسـت و 
در ایـران این میـزان بـه ترتیـب 9۲، ۲ و 6 درصد اسـت که بـا توجه به 
سـهم 7۰ درصدی مصـرف در بخش کشـاورزی لازم اسـت با اصلاح 
روش های کشـاورزی، اقدامات جدی برای کاهش و مصرف بهینه آب 
در این بخش انجام شـود. به گفته مدیر ارشـد خدمات فنی و پشتیبانی 
فولاد مبارکه، بر اسـاس اطلاعات شـرکت آب منطقـه ای اصفهان، در 
حوزه کشـاورزی اسـتان سـهم برداشـت آب از زاینـده رود 75 درصد و 
سـهم صنعت کمتر از 5 درصد اسـت. وی در بخش پایانی سخنان خود 
تصریح کـرد: با اجـرای پروژه های توسـعه آتـی در فـولاد مبارکه هیچ 

بارگـذاری جدیـدی در مصـرف آب خام صـورت نمی گیرد.       

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان خبر داد:

استفاده از انرژی پاک در فاز سوم آرامستان باغ رضوان

مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه خبر داد:

برداشت فولاد مبارکه از حوضه آبریز زاینده رود؛ صفر

مدیرعامل آبفای استان اصفهان در مراسم معارفه برخی از مدیران شرکت:

قانونمندی، تحول، جوانگرایی و رضایت مشتریان از رویکردهای اساسی آبفاست

آرش اخوان در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به چالش های پیش روی مهارت 
آموزی در استان اصفهان اظهار داشت: باید توجه داشت که در حال حاضر چالش 
اصلی صنایع کمبود نیروی کار و چالش اصلی مسئولان بیکاری جوانان فارغ 

التحصیل است.
وی افزود: اصلی ترین دلیل وجود این شرایط این است که به درستی در کشور 

فرهنگ مهارت آموزی پیاده سازی نشده و روند مدرک گرایی بسیار شدید است.
مدیرکل آموزش فنی وحرفه ای استان اصفهان با بیان اینکه همه تلاش ما تقویت 
فرهنگ مهارت آموزی است، تصریح کرد: سعی ما این است که هرم جمعیتی 7۰ 
به ۳۰ را با مشارکت دستگاه های دولتی و غیر دولتی در زمینه مهارت آموزی ایجاد 
کنیم به گونه ای که 7۰ درصد به سمت آموزش های مهارتی و ۳۰ درصد به سمت 

تحصیلات عالیه بروند.
• لزوم ارتباط نظام آموزشی با صنایع

وی که معتقد است یکی از راهکارهای اصلی تحقق اهداف در زمینه مهارت آموزی 
ارتباط مستقیم نظام آموزشی با بدنه صنایع وبنگاه های اقتصادی است، ابراز داشت: 
نظام آموزشی باید به صورت مستقیم با بدنه صنایع در ارتباط باشد، در این مدل 7۰ 
درصد آموزش با مشارکت بخش خصوصی و به ویژه فعالان اقتصادی در ۲ بخش 

صنایع و اصناف انجام می شود.
اخوان تاکید کرد: اعتقاد دارم دانش آموزان باید آموزش های ابتدایی و مقدماتی را 

باید در مراکز آموزش فنی وحرفه ای و اصول کار را در بدنه صنایع دریافت کنند.
وی با بیان اینکه شریک مهارتی آموزش فنی و حرفه ای اصناف و صنایع هستند، 
ابراز داشت: این امر یک بازی برد برد است چرا که هم نیروی کار صنایع تأمین 

می شود و هم از میزان بیکاری کاسته خواهد شد.
• همکاری ۱۶ اتحادیه اصفهان برای مهارت آموزی دانش آموزان
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای با اشاره به اینکه در اصفهان تاکنون حدود ۱6 
اتحادیه از جمله آرایشگران مردانه، گیاهان دارویی، خودروهای سبک و سنگین و 
همچنین بنگاه های بزرگ اقتصادی در راستای مهارت آموزی همکاری ویژه ای 
را داشته اند، ابراز داشت: در این بین خدمات خودروی اصفهان همکاری بهتری 

را داشته است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر آموزش در کشور عرضه محور است، ادامه داد: در 
گذشته برنامه ای برای اشتغال دانش آموزان نداشتیم و امروز حل این مشکل را در 

دستور کار داریم.
اخوان همچنین به اقدامات در دستور کار برای صنایع دستی در حال منسوخ شدن 
اشاره کرد و گفت: در این زمینه سیستم آموزشی ۲ گانه را برای صنایع دستی آغاز 
کردیم، استادکاران صنایع دستی را تحت عنوان خبرگان صنف شناسایی کردیم، 
سعی داریم در کنار آنها شاگردان خوبی را با همکاری مجموعه آموزش فنی و 

حرفه ای تربیت کنیم.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان اصفهان گفت: 
تربیت شاگردانی با همکاری خبرگان صنایع دستی 
اصفهان برای احیای صنایع منسوخ شده را در دستور 

کار داریم.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان اصفهان خبر داد؛

مهارت آموزی در زمینه صنایع دستی 
منسوخ شده در اصفهان

گفت و گو
ترافیـک  و  حمل ونقـل  معـاون 
شـهردار اصفهـان از اجرایی شـدن 
طـرح آمارگیـری مطالعـات جامـع 
حمل ونقـل اصفهـان در آذرمـاه سـال 

جـاری خبـر داد.
بـه گـزارش خبرنـگار ایمنـا، حسـین 
انجـام  کـرد:  اظهـار  حق شـناس 
مطالعـات جامـع حمل ونقـل، نیـاز بـه 
مصوبه وزارت کشـور دارد که اصفهان 
ایـن مصوبـه را بـرای آذرمـاه ۱۴۰۱ 

دریافـت کـرده اسـت.
وی با اشـاره به اهمیت ایـن مطالعات، 
افـزود: دریافـت بودجـه دولـت بـرای 
همچـون  حمل ونقـل  پروژه هـای 
خطـوط متـرو، اتوبـوس و پروژه هـای 
شـبکه معابـر منوط بـه مصوب شـدن 

ایـن مطالعـات اسـت.
معاون حمل ونقـل و ترافیک شـهردار 
اصفهـان بـا بیـان اینکـه مطالعـات 
جامـع حمل ونقـل در مشـهد و تبریـز 
بـه تصویـب رسـیده اسـت، تصریـح 
کـرد: در اصفهـان نیـز ایـن مطالعـات 
سـال های 79 و 9۱ انجام شـده اسـت 
که با توجـه به تغییـر شـرایط ترافیکی 
و دسـتورالعمل های جدیـد لازم اسـت 

به روزرسـانی و مصـوب شـود.
وی خاطرنشـان کـرد: برنامه ریـزی 
آینـده حمل ونقـل شـهر اصفهـان، 
خیابان هـای  بازنگـری  و  توسـعه 
شـهر و برنامه ریـزی خطـوط جدیـد 
متـرو و اتوبـوس از جملـه اهـداف این 

آمارگیـری اسـت.
حق شـناس در خصـوص رونـد اجرای 
ایـن طـرح، گفـت: از سـال 98 بـرای 
فراینـد انتخـاب مشـاور اقـدام و در 
شـهریور 99 قـرارداد بـا یک شـرکت 
مشـاور منعقد شـده اسـت، اما به دلیل 
اینکـه آمـار بـرداری بایـد یـک روز 
عـادی در آبـان، آذر یـا دی مـاه انجام 
شـود، بـه دلیـل شـرایط کرونایـی، 
اجرای آن به بعد از ایـن دوران و عادی 

شـدن شـرایط موکـول شـد.
وی بـا بیـان اینکـه در حـال حاضـر 
ایـن مجـوز بـرای آذرمـاه ۱۴۰۱ از 
وزارت کشـور دریافـت شـده اسـت، 
اصفهـان  طـرح،  ایـن  در  افـزود: 
بـه ۳6۰ ناحیـه تقسـیم شـده اسـت 
کـه بیـن چهـار درصـد جمعیـت هـر 
ناحیـه فـرم برداشـت تقاضـای سـفر 
پخـش می شـود؛ تعـداد کل نمونـه 
بـرای برداشـت آمـار ۴۴ هـزار خانوار 
یا حـدود ۱5۰ هـزار نفر در نظـر گرفته 

شـده اسـت.
حق شـناس بـا بیـان اینکـه در ایـن 
ثبـت  سـاکنان  سـفر  آماربـرداری 
می شـود، ادامـه داد: در ایـن آمارگیری 
از دو روش به منظـور بـه دسـت آوردن 
اطلاعـات کامـل و صحیـح اسـتفاده 
می شـود. در روش اول، آماربردارهـای 
تخصصی در ناحیه مشـخص شـده به 
صورت تصادفی خانه هایـی را انتخاب 
می کننـد و پـس از اطمینـان از تمایل 
اعضـا بـرای شـرکت در طـرح، فرم ها 

تحویـل خانـواده می شـود.
از  دوم  روش  در  داد:  ادامـه  وی 
دانش آمـوزان دختـر و پسـر کلاس 
هفتـم کمـک گرفته می شـود، بـه این 
صـورت کـه فرم هـا بـه آنهـا تحویـل 
داده و از آنهـا خواسـته می شـود در روز 
مشخص شـده، فرم ها توسـط خانواده 
دانش آمـوز و همسـایه سـمت راسـت 

آن هـا پـر شـود.
معاون حمل ونقـل و ترافیک شـهردار 
اصفهـان اظهـار کـرد: در توضیحـات 
فرم هـا بیـان شـده اسـت که دوشـنبه 
تمام اعضـای خانـواده سـفرهای خود 
را ثبـت کننـد، همچنیـن در ایـن فرم 
سـوال هایی از مـکان آغـاز و پایـان، 
هـدف از سـفرها و نـوع وسـیله مـورد 
اسـتفاده، سوالاتی پرسـیده شده است.

حق شـناس خاطرنشـان کـرد: هـر 
آمارگیر دارای کارت شناسـایی اسـت، 
لذا از شـهروندان درخواسـت می شـود 
بـا آماربـرداران بـرای ارائـه اطلاعات 
سـفرهای روزانـه جهـت برنامه ریزی 
بهتـر حمل ونقل شـهر همـکاری لازم 

را داشـته باشـند.

اجرای طرح آماربرداری 
مطالعات جامع حمل ونقل در 

اصفهان

معاون شهردار خبر داد:

 خبر

ISFAHAN
N E W S

کارشـناس پیش بینـی اداره کل هواشناسـی اسـتان اصفهـان از افزایـش 
آلاینده ها در سـطح اسـتان خبر داد و گفت: با اسـتقرار جوی پایدار در کلان 
شـهر اصفهان طی روزهای دوشـنبه و سه شـنبه باعـث افزایـش آلاینده ها 

و کاهـش کیفیـت هوا خواهد شـد. 
ابراهیم هنرمند در گفت وگو با ایسـنا، با اشـاره بـه موج بارش هـای پراکنده 
سـمت غرب اسـتان، اظهار کـرد: بررسـی نقشـه های جـوی بیانگـر جوی 
پایدار تـا اواسـط هفته بر روی اسـتان اسـت. بر ایـن اسـاس وضعیت جوی 
در بیشـتر مناطق به صورت صاف تاکمـی ابری، گاهی افزایـش ابر و ورزش 

باد پیـش بینی می شـود.
وی افـزود: اخیـراً بارش هـای پراکنـده در فریدون شـهر بـه میـزان ۰.۱ 
میلی متـر و اسـلام آبـاد موگویـی بـه میـزان ۰.۴ میلی متـر به ثبت رسـیده 

اسـت. 
کارشـناس پیش بینـی اداره کل هواشناسـی اسـتان اصفهـان، تصریح کرد: 
با اسـتقرار جـوی پایـدار در کلان شـهر اصفهـان طـی روزهای دوشـنبه و 
سه شـنبه باعـث افزایـش آلاینده ها و کاهـش کیفیت هـوا خواهد شـد و در 
این چند روز اخیر برای شـهر اصفهان و شـهرهای صنتعی در سـاعات اولیه 

صبـح بـا غبـار صبح گاهـی پیش بینی می شـود.
وی بـا بیـان اینکـه کمینـه دمـای هـوا در بیشـتر مناطـق دو تا پنـج درجه 
سـانتی گراد کاهـش دما خواهـد داشـت، ادامـه داد: طـی این روزهـا دمای 
هوای شـهر اصفهان در گرم ترین سـاعت بـه ۲۱ درجـه و کمینه فـردا به 5 

درجـه سـانتی گراد خواهد رسـید.
به گفتـه هنرمند، سـردترین نقطـه اسـتان بوئین میاندشـت با دمـای منفی 
دو درجـه و گرم ترین نقطـه خـور و بیابانک بـا ۲۴ درجه سـانتی گراد خواهد 

. د بو

کارشناس پیش بینی اداره 
کل هواشناسی استان اصفهان 
خبر داد:

افزایش آلاینده ها 
در آسمان آلوده 
اصفهان

گزارش تصویری

الکساندر وی.پکف رئیس هیات تجاری 
روسیه در گفتگو با مدیر عامل نمایشگاه 
اصفهان گفت: امیدوارم بتوانیم فعالیت های 
نمایشگاهی را گسترش بدهیم و امکان ارائه 
پتانسیل های دو کشور بیش از همیشه 
فراهم شود. چرا که نمایشگاه پل بسیار 
مهمی است میان کشورها و می تواند زمینه 

ارتباطات بیشتر را فراهم کند.
احمدرضا طحانیان مدیر عامل شرکت 
نمایشگاه بین المللی اصفهان نیز در دیدار 
به هیات تجاری روسیه و تاکید به ارتباطات 
تجاری و اهمیت صنعت نمایشگاهی 
گفت: ما تلاش کردیم در نمایشگاه جدید 

اصفهان به غیر از توانایی هایی صنعتی 
استان اصفهان، هویت فرهنگی و هنری 

شهر را به نمایش بگذاریم.
مدیر عامل نمایشگاه بین المللی اصفهان با 
توجه به برگزاری رویدادهای نمایشگاهی 
عنوان  چهل  سالیانه  افزود:  اصفهان 
نمایشگاه باکیفیت برگزار می کنیم و این 
در حالی اتفاق می افتد که تحریم ها وجود 
دارد و خوشحال هستیم که توانایی های 
اصفهان و کشور ایران را در صنعت سنگ 
مشاهده خواهید کرد و امیدوار هستیم که 
ارتباطات تجاری ایران و روسیه براساس 

بستر نمایشگاه ها بهتر از گذشته شود.

دیدارهیات تجاری روس با مدیرعامل شرکت نمایشگاههای بین المللی اصفهان:

نمایشگاه پل بسیار مهمی است میان کشورهاست
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 امین رضایی  زمستان در راه است و کم کم قرار است دولت 
و مجلس برنامه بودجه سال بعد را اعلام، چکش کاری و نهایی 
کنند. این در حالی است که چندین ماه از جراحی اقتصادی این 
دولت و انتظار برای اجرای طرح کالابرگ گذشته اما هنوز اتفاق 
مهمی در این رابطه رخ نداده است. همین کالابرگ هم از مجلس 

وعده گرفته تا در یک استان به صورت آزمایشی اجرا شود.
خبرآنلایـن در گزارشـی نوشـته که اقتصـاد کشـور در حالی به 
زمـان بـردن بودجـه به مجلـس نزدیـک می شـود که بـه باور 
برخـی اقتصـاددان، دولـت هیچ گونـه اسـتراتژی مشـخص و 
دقیقی ندارد و این موضوع را می شـود در رابطه بـا بودجه ریزی 
سـال آینده مشـاهده کـرد؛ این کـه دولـت در روزهـای پایانی 
بودجه ریـزی، هنـوز تکلیـف یارانه هـای نقـدی یـا کالابـرگ 
را مشـخص نکـرده اسـت. این که آیا سـال آینـده منابـع مالی 
همچنـان یارانـه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانـی واریز خواهد شـد یا 

این کـه شـکل پرداخـت یارانه هـا غیرنقـدی می شـود.
این در حالی اسـت کـه دولـت از ابتدای امسـال فرصـت برای 
تنظیم اقتصـاد و برنامه ریزی برای سـال آینده را داشـت و حالا 
با ۸ مـاه تأخیر گفته می شـود که طـرح کالابرگ قرار اسـت به 

طور آزمایشـی و تنها در یک شـهر اجرا شـود.
بنا به اعلام وزیـر اقتصاد، اجـرای طرح کالابـرگ الکترونیکی 
طی روزهـای آینده بـه طـور آزمایشـی در یکی از اسـتان های 
جنوبـی کشـور آغـاز می شـود و بـه محـض این که ایـن طرح 
بـرای کل مـردم این اسـتان بـا موفقیـت اجـرا شـود، می توان 
بـرای کل کشـور نیـز آن را تعمیم داد. سـید احسـان خاندوزی 
در یک نشسـت خبـری هنچنین عنـوان کرد: طـرح کالابرگ 
مشـکلی از نظـر تأمین منابـع نـدارد. منابـع آن از طریـق نظام 
یارانه کـه ماهانـه ۲۸ هزار میلیـارد تومان اسـت، تأمیـن مالی 

می شـود.
• اظهارنظـر عجیـب میرکاظمـی دربـاره یارانه ها 

و کالابرگ
اما ابهامات در رابطه با سیاسـت و برنامه قطعـی دولت در رابطه 
بـا یارانه و کالابـرگ زمانی می شـود کـه در فاصلـه ای کوتاه با 
اظهـارات وزیـر اقتصـاد، رییـس سـازمان برنامـه و بودجـه در 
رابطـه بـا تصمیم گیری بـرای ادامـه دار بـودن پرداخـت یارانه 
۴۰۰ هـزار تومانـی و یا ارائـه کالابـرگ در لایحه بودجه سـال 
آینده اعـلام کرد: هنـوز به این مرحله نرسـیده ایم. فعـلًا کار بر 
روی منابع و مصـارف در حال انجام اسـت، اما بـه احتمال زیاد 

همین میـزان یارانـه برای سـال آینده ادامه داشـته باشـد.
مسـعود میرکاظمی در نیمـه آبان مـاه در پاسـخ به این سـؤال 
کـه احتمـال دارد در لایحـه بودجـه ۱۴۰۲ کالابـرگ منتفـی 
شـود و یارانـه نقـدی ۴۰۰ هـزار تومانی ادامـه دار شـود، گفت: 
بـر روی سـامانه بایـد کار شـود و سـامانه آمادگـی پیـدا کند و 
به شـکل نمونه در یـک اسـتان و یا شـهری اجرایی شـود، اگر 
موفقیت آمیـز باشـد و مـردم اسـتقبال کننـد، حتمـاً در لایحـه 

بودجـه ۱۴۰۲ لحـاظ خواهد شـد.
• آغاز اجرای طرح در هرمزگان

در این میان، محسـن دهنـوی، عضو هیات رییسـه مجلس در 
توئیتی با اشـاره به طرح کالا برگ الکترونیکی، خبـر داد: ماه ها 
اسـت که مجلس، اجرای طـرح کالا بـرگ را به دولـت تکلیف 
کرده و بـا پیگیـری قالیبـاف رئیس مجلـس، امروز جلسـه ای 
برای بررسـی فنـی زیرسـاخت ایـن طـرح در سـازمان برنامه 
و بودجـه برگـزار کردیـم. اکنـون دیگر تمامـی کارشناسـان و 
تیم هـای فنـی اذعـان دارنـد کـه زیرسـاخت ها و لـوازم فنـی 

طرح تکمیل شـده اسـت.

به گفته او، این طـرح، هفته های آینـده در اسـتان هرمزگان به 
صورت آزمایشـی اجـرا خواهد شـد. بـرای مـا در مجلس مهم 
اسـت که یارانه اعطایی به مـردم در طـول زمان و بر اثـر تورم، 
ناچیـز نشـود، البتـه حق هر شـخص اسـت کـه بیـن دریافت 

نقدی یـا کالایـی یارانه ها انتخـاب کند.
• برخورد با اقتصاد هیاتی است نه علمی

در همیـن رابطـه، مهـدی پازوکـی، اقتصـاددان در گفت وگـو 
بـا خبرگـزاری خبرآنلایـن گفت: بـه نظر می رسـد کـه دولت 
اسـتراتژی نـدارد. یعنی بزرگ ترین مشـکل کشـور این اسـت 
که دولـت بـا مشـکلات اقتصـادی برخـورد هیاتـی می کند و 
برخورد علمی ندارد. اصـلًا باید مطالعه شـود و ببینند کالابرگ 

بهتـر اسـت یـا یارانه ها.
پازوکـی بـا بیـان این کـه مـا هیـچ مطالعـه درسـتی در هیـچ 
طرحـی نداریـم، عنـوان کـرد: برخـورد بـا موضوعـی مثـل 
کالابرگ که مثل شـعار نباید باشـد و موضوع سـاده ای نیست.

پازوکـی بـا بیـان این کـه بودجـه ۱۴۰۲ در روزهـای آینـده به 
مجلـس مـی رود، تصریـح کـرد: یارانه هـا یـا کالابـرگ بایـد 
در بودجـه دیـده شـده باشـد. اگـر قـرار اسـت یارانه هـا بمانـد 
یـا کالابـرگ باشـد، بایـد تکلیـف این هـا در بودجه مشـخص 

شـده باشـد.
وی عنـوان کـرد: بـرای همیـن اسـت کـه می گویم دولـت با 
مسـائل اقتصادی برخورد هیاتـی دارد و این در حالی اسـت که 

نیاز بـه اصـلاح داریم.
پازوکـی افـزود: مـا در هنـگام بودجه ریـزی باید برنامه داشـته 
باشـیم و هنوز بعـد از یک سـال و نیـم از فعالیت دولت، شـاهد 
هسـتیم که اصلًا اسـتراتژی مشـخص ندارد و دولـت نمی داند 

چـه می کنـد. 

مساله ای که این روزها دولت و مجلس را درگیر کرده است

دولت مردد بین یارانه نقدی و کوپن!

 آزاده ســلیمان نژاد  درحالی که 
سخنگوی سازمان غذا و داروی کشور 
تحریم ها را عامــل اصلی کمبود دارو 
در کشــور می داند، برخــی اعضای 
کمسیون بهداشت مجلس و تعدادی 
از نمایندگان کم کاری و عدم نظارت 
بر کار وزارت بهداشت را عامل اصلی 

این کمبودها می دانند.
 مدتی اسـت کمبـود دارو به خصوص 
آنتی بیوتیک هـا سـرفصل خبرهـای 
کشـورمان اسـت، ازآنجاکه با شـروع 
فصـول سـرد سـال و شـیوع انـواع 
آنفولانـزا و سـرماخوردگی مصـرف 
ایـن دارو به خصـوص در کـودکان 
زیاد می شـود، ایـن موضـوع اهمیت 
ویـژه ای پیـدا می کنـد، طبـق اخبـار 
بـا شـروع پاییـز به خصـوص در اول 
آبان ماه برخـی داروهـا و به خصوص 
داروخانه هـا  در  آنتی بیوتیک هـا 
کمیاب شـد. البتـه مسـئولین تلاش 
کردنـد تـا ایـن موضـوع را پیگیری و 
رفـع کننـد، رئیـس مجلس شـورای 
اسـلامی در جلسـه علنـی ۲۴ آبـان 
مجلس پس از شـنیدن اظهارات وزیر 
بهداشـت و برخی از نماینـدگان گروه 
بهداشـت در مـورد علـل کمبودهای 
اخیر دارو در کشـور به وزیر بهداشـت 
گفتـه: امـروز کمبـود دارو مهم ترین 
مسئله اسـت و غافل گیری در کمبود 
دارو پذیرفتنـی نیسـت، امیدواریـم 
این موضـوع تکـرار نشـود. بـه گفته 
برخـی صاحب نظـران در شـرایطی 
که هشـدار کمبود دارو از ابتدای سال 
اعلام شـده بـود می تـوان گفـت: بـه 
کار بـردن کلمـه غافلگیـری در مورد 
دارو چنـدان خوشـایند نباشـد، آن هم 
بـرای وزارت خانـه کشـوری کـه 
ادعـای پیشـرفت درزمینه بهداشـت 

و درمـان دارد.
درحالی کـه سـخنگوی سـازمان غذا 
و داروی کشـور تحریم هـا را عامـل 
اصلـی کمبـود برخـی داروهـا اعلام 
کرده بود، عضو کمیسـیون بهداشـت 
شـرکت های  احتـکار  مجلـس 
دارویـی را در کنـار قیمـت خریـد از 
تولیدکننـدگان یکـی از دلایـل حـاد 
شـدن بحران دارویی کشـور دانست؛ 
»جامعـه خبـری تحلیلـی الـف« 
هفته گذشـته بـه نقـل از محمدعلی 
محسـنی بنـدی پی نوشـت: علـت 
کمبـود دارو فقـط یک مقوله نیسـت 
بلکـه چنـد دلیـل در ایـن مسـئله 
دخیل اسـت. یکـی از دلایـل کمبود 
دارو، قیمـت آن اسـت. وی در ادامـه 
گفتـه دارو باقیمتـی از شـرکت ها 

خریـداری می شـود که تأمیـن همان 
هزینه هـای تولیدکننـده را نمی دهد. 
در ایـن شـرایط تولیدکننـده مجبـور 
می شـود بـرای جلوگیـری از ضـرر 

دهـی از تولیـد خـود بکاهـد.
بندپـی همچنیـن دربـاره راهـکار 
نظارتی مجلس در این شـرایط گفت: 
بایـد بـر عملکـرد وزارت بهداشـت و 
سـازمان غـذا و دارو و شـرکت های 
دارویـی نظارت وجود داشـته باشـد تا 

بـا ایـن شـرایط مواجـه نشـویم.
ایـن در حالـی اسـت کـه ۸ روز قبـل 
نایب رئیـس  فاطمـی،  علـی  نیـز 
انجمـن داروسـازان ایـران، در گفتگو 
با شـبکه شـرق اعلام کرده، »کمبود 
داروی آنتی بیوتیـک و سـایر داروهـا 
قابـل پیش بینـی بـود. مجموعـه 
ایـن وزارتخانـه بایـد می دانسـت که 
به محـض کاهش تولید دارو از سـوی 
کارخانه ها در مرداد و شـهریور، نتیجه 
آن در مهر و آبان قابل مشـاهده است. 
وزارت بهداشـت در آن مقطع موضوع 
افزایـش قیمـت دارو را قبـول نکرد و 
آن را در مهرمـاه انجـام داد کـه دیگر 
دیـر شـده بـود و ایـن کمبودهـای 

دارویـی بـه وجـود آمد«.
درزمینـه یافـت مقصـر کمبـود دارو 
و به خصـوص آنتی بیوتیک هـا در 
کشـور باقـی دسـتگاه ها نیـز بیـکار 
نبودنـد، ابتدای آبـان مـاه خبرگزاری 
ایلنا نوشـت: بـه دنبال کمبـود برخی 
اقـلام دارویـی و بـا دسـتور رئیـس 
سازمان بازرسی کل کشـور، موضوع 
با حضـور بـازرس کل امور بهداشـت 
و درمـان، بـازرس کل تعـاون، کار و 

رفـاه اجتماعـی، مدیـران سـازمان 
غـذا و دارو، شـرکت های داروسـاز و 
نماینـده سـندیکای صاحبـان صنایع 
دارویـی در سـازمان بازرسـی کل 

کشـور بررسـی شـد.
در ایـن جلسـه اشـکان میرمحمدی 
بازرس کل »امـور تعـاون، کار و رفاه 
اجتماعـی« سـازمان بازرسـی کل 
کشـور اعـلام کـرده بررسـی های 
میدانـی حاکی از این اسـت کـه ماده 
اولیه انـواع آنتی بیوتیـک در انبارهای 
شـرکت های تأمین کننـده به طـور 
کامل فراهـم لاسـت. به طـور نمونه 
در بازدیـد از یکـی از شـرکت های 
دارویی مشـخص شـد حـدود ۳۰ تن 
ماده اولیـه »آزیترومایسـین« در انبار 
این شـرکت موجود اسـت و حدود ۳۰ 
تـن دیگـر از مـواد اولیه این شـرکت 
در گمـرک وجـود دارد که جمعـاً این 
مقدار برای نیـاز ۶ ماهه کشـور کافی 

خواهـد بود.
ناگفته نمانـد، پایگاه خبـری تحلیلی 
خبـر دارو؛ به نقـل از عضو کمسـیون 
بهداشـت مجلـس اعـلام کـرده 
بـود، »برخـی شـرکت های دارویـی 
مطـرح کردنـد کـه انبارها سرشـار از 
دارو اسـت، متأسـفانه شـاهد احتکار 
آنتی بیوتیک هـا توسـط شـرکت ها 
هسـتیم امـا وزارت بهداشـت توجـه 
نمی کنـد معمـولًا زمانـی کـه قیمت 
دارویـی افزایـش می یابد شـرکت ها 
مبـادرت بـه فـروش نمی کننـد و 
داروهـا در کارخانه های دپو می شـود 

تـا قیمـت جدید اعـلام شـود.«
همایـون سـامه یـح نجف آبـادی 

همچنیـن گفتـه، وزارت بهداشـت 
در جریـان وجـود ایـن رویـه در 
و  تأمین کننـده  شـرکت های 
توزیع کننـده قـرار دارد امـا توجهـی 
چندانـی نمی کنـد. ایـن پزشـک 
داروسـاز نایاب شـدن دارو را به دلیل 
اعلام قیمت جدید ناشـی از کم کاری 
و ضعـف نظـارت وزارت بهداشـت 
دانسـته و گفتـه در ایـن زمینـه آنچه 
اکنون درگیـر آن هسـتیم، موضوعی 
اسـت که از ابتـدای سـال دربـاره آن 

هشـدار داده می شـد.
باوجوداینکه از رئیـس مجلس گرفته 
تـا نماینـدگان مشـکل کمبـود دارو 
و آنتی بیوتیـک را مربـوط بـه وزارت 
بهداشـت و عـدم نظـارت بـر کار این 
وزارت خانـه می داننـد سـخنگوی 
سـازمان غـذا و دارو هفته گذشـته در 
برنامـه تلویزیونـی صـف اول اعـلام 
کـرد، از محدودیت هایی کـه برای ما 
ایجادشـده بود وجود ارز ترجیحی بود 
کـه امیدواریم با برداشـته شـدن این 

ارز شـرایط بهتر شـود.
حیـدر محمـدی همچنیـن گفـت: 
یکـی از چیزهایـی کـه می توانـد 
بـه تـداوم تأمیـن دارو کمـک کنـد، 
حمایت سـازمان های بیمه گر اسـت؛ 
چراکه همیشـه فراینـد قیمت گذاری 
فرایند ثابتـی بود که در کمیسـیون ها 
بسـیار شـفاف می شـود. بایـد بتوانیم 
حمایـت سیسـتم های بیمه گـر را 
داشـته باشـیم؛ تـا بلافاصلـه بعـد از 
قیمت گـذاری سـازمان های بیمه گـر 
مثـل روال قبـل کـه تـا نیمـه سـال 
۱۴۰۰ بـود و هـر دارویـی کـه وارد 

کمیسـیون قیمت گـذاری می شـد 
و مصوبـه را می گرفـت بلافاصلـه 
بیمـه پوشـش را اصـلاح می کـرد، 

عمـل کنـد.
محمدی افـزود:  اما این اتفـاق از نیمه 
دوم سال ۱۴۰۰ به مشـکل برخورد و 
باعـث شـد پرداخـت از جیـب مـردم 
بـالا بـرود و همیـن باعث شـد مردم 

احسـاس گرانی کننـد.
سـخنگوی سـازمان غـذا و دارو 
همچنین گفـت: حـذف ارز ترجیحی 
دارو از یک سـو و تـلاش دولـت برای 
جلوگیـری از افزایـش قیمـت دارو 
اتفاقـی اسـت کـه موجـب می شـود 
تولیدکننـده علاقـه ای بـه تولیـد 
نداشـته باشـد. همین مسـئله موجب 
می شـود کشـور در ابتـدای پاییـز و 
در اوج درگیـری با آنفلوانـزا در تأمین 
دارو با مشـکلاتی مواجه باشـد. البته 
بیشـتر کارشناسـان معتقدنـد آنچـه 
دراین بیـن سـبب افزایـش فهرسـت 
کمبود دارویی کشـور می شـود، سوء 
مدیریـت اسـت، زیـرا در فهرسـت 
کمبود دارویی کشـور نام داروهایی به 
چشـم می خورد کـه در داخل کشـور 
تولید می شـود و تهیه مواد اولیه آن ها 
نیز کار دشـواری نیسـت. به گفته این 
کارشناسان نایاب شـدن دارو به دلیل 
بدهی سـنگین دولت بـه داروخانه ها 
نیز هسـت بر این اسـاس وقتی دولت 
نمی توانـد بدهـی اش را پرداخت کند 
حدفاصـل تولیـد تـا فـروش افزایش 
پیـدا کنـد، ایـن در حالـی اسـت کـه 
برخی مقامات کشـورمان از صادرات 

دارو بـه روسـیه خبـر داده اند.
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 دریا وفایی  رمضانعلی سنگدوینی، نماینده مردم گرگان و آق قلا درمجلس شورای 
اسلامی درگفتگو با ما خطاب به وزیر بهداشت گفت: بهانه هایی که برای کمبود دارو 
عنوان می شود، به هیچ وجه پذیرفتنی نیست. آقای عین الهی وزیر بهداشت محترم، 

مگر می شود درداروخانه دارو نباشد؟ مگر می شود دربیمارستان دارو نباشد؟
وی اضافه کرد: معنا ندارد که مردم دربه در دنبال سرم و آنتی بیوتیک باشند. اگر بحث 
کمبود است خب وارد کنیم. اگر فضای تولید کشور شرایطش فراهم است که البته به 
نظرمن فراهم است، باید تولید کنندگان را بیاوریم پای کار، باید به تولید کننده ها فضا 

بدهیم.

سنگدوینی اظهار داشت: شاید هم موضوع طلبهایشان از بیمه هاست یا اینکه فکر 
می کنند منتظربمانند تا قیمت دارو تغییر کند. علت هرچه که هست باید آرامش را به 

جامعه بیماران و خانواده ها برگردانیم.
نماینده مردم گرگان و آق قلا درمجلس با بیان اینکه »مشکل دارو درکشورمان جای 
دیگری است«، گفت: برخی می گویند صنعت دارویمان فرسوده است، خب اگر فرسوده 
است چرا فکری به حالش نمی کنید؟. چرا در این شرایط حساس باید دارو موضوعی 

برای هجمه های بیشتر شود؟.
وی ادامه داد: بعد از آموزش و پرورش، پرجمعیت ترین و پرمراجعه ترین وزارت خانه، 

وزارت بهداشت است بنابراین حتماً باید این وضعیتی که دراین وزارت خانه شاهدش 
هستیم درست شود. باید اوضاع داروخانه ها درست شود.

سنگدوینی تاکید کرد: مجلس و دولت درکنار هم هستند و تاکنون مجلس هرآنچه را 
که از لحاظ قانونی دولت به خصوص وزارت بهداشت درخواست کرده بود اجازه داده 
است. بی کفایتی عده ای را نباید به پای همه نوشت، روی جان و سلامت مردم شرط 

بندی نکنیم.
این نماینده مردم گرگان و آق قلا درمجلس شورای اسلامی همچنین از مردم خواست 

تا هرنوع کمبود دارویی را به مرکز پژوهش های مجلس اعلام کنند.

بهانه های کمبود 
دارو به هیچ وجه 
پذیرفتنی نیست

گفت و گو با نماینده مردم 
گرگان و آق قلا درمجلس درباره 
وضعیت دارو در کشور:

یادداشت 

ISFAHAN
N E W S

دیدارهای سیاسی با پوشش 
ورزشی در جام جهانی؛ 

قطر در قله 
قراردادهای اقتصادی

میانگیـن هزینـه یـک خانـواده شـهری در سـال گذشـته ۹۲ میلیون 
و ۵۰۰ هـزار تومـان به ثبت رسـیده، ایـن رقم در سـال ۹۹ حـدود ۶۲ 
میلیـون تومـان بوده اسـت. بر ایـن اسـاس هزینـه کل خانـوار ایرانی 
در سـال ۱۴۰۰ نسـبت به سـال ۹۹ نزدیـک به یـک و نیم برابر شـده، 
البتـه ایـن میانگیـن کل کشـور بـوده و بـه یقین ایـن شـاخص برای 

دهک هـای مختلـف متفـاوت خواهـد بود.
بررسـی ها نشـان می دهد هزینه ای که خانـوار ایرانی به طور متوسـط 
از سـمت اقـلام خوراکی هـا و آشـامیدنی در سـال گذشـته متحمـل 
شـده اند، ۲۴ میلیون و ۶۵۰ هـزار تومان بوده اسـت. همچنیـن هزینه 
غیـر خوراکـی و خدمـات نیـز ۶۷ میلیـون و ۸۳۸ هـزار تومان بـرآورد 
شـده اسـت. بر این اسـاس سـهم خوراکی هـا از هزینـه کل در سـال 
گذشـته ۲۶.۷ درصـد و سـهم غیـر خوراکی هـا ۷۳.۳ درصد بـوده که 
نشـان می دهد سـهم غیـر خوراکی در سـبد هزینـه ای خانـوار مناطق 
شـهری به طـور میانگیـن حـدود ۳ برابـر خوراکی هـا و آشـامیدنی ها 
اسـت. با این وجـود سـهم بـه ثبـت رسـیده خوراکی هـا از هزینه کل 
در سـال گذشـته، بالاتریـن سـهم این شـاخص از سـال ۹۳ تـا کنون 

محسـوب می شـود.
سـهم خوراکی هـا و آشـامیدنی ها از هزینـه کل در سـال ۹۳، ۲۴.۷ 
درصد بـه ثبت رسـیده و بـه طبع سـهم غیـر خوراکی هـا ۷۵.۳ درصد 
بوده اسـت. بررسـی ها نشـان می دهـد سـهم خوراکـی از سـال ۹۳ تا 
سـال ۹۶ مدام رو به کاهش بوده و در این سـال به ۲۳.۳ درصد رسـید، 
این رقـم کمترین سـهم خوراکی هـا از هزینه کل در سـالیان گذشـته 
محسـوب می شـود. از نظر مبانـی اقتصادی هرچـه درآمد افـراد بالاتر 
می رود، سـهم خوراکی ها در سـبد مصرفی شـان کاهش میابد. چراکه 
اقلام خوراکـی عموماً کالاهـای ضروری محسـوب می شـود و اقلام 

غیـر خوراکی بـه نسـبت لوکس تر هسـتند.
از سـال ۹۴ تا سال ۹۶ شـاهد رشـد اقتصادی مناسب در کشـور بودیم 
و حجم اقتصـاد ایران در سـال ۹۶ بـه بالاترین حـد خود رسـید که در 
نتیجه آن شـاهد افزایش درآمد سـرانه در کشـور بودیم. همانگونه که 
شـاهد آن بودیـم در این سـال سـهم خوراکی هـا از هزینـه کل خانوار 
ایرانـی به حداقـل خود رسـید. امـا از سـال ۹۷ شـاهد رشـد اقتصادی 
منفـی در کشـور بوده ایم و حجـم حقیقی اقتصـاد ایران به طـور مداوم 
کاهش یافتـه، همچنیـن بـه گفته مقامـات رسـمی در این چند سـال 
به توجـه به رشـد جمعیت و عدم رشـد اقتصـادی، شـاهد کاهش قابل 
توجه درامد سـرانه در کشـور بوده ایم. از همین رو در چند سـال گذشته 
سـهم خوراکی هـا از هزینـه کل خانـوار ایرانی مـدام افزایـش یافته و 
همانگونـه کـه گفته شـد بـه بـالای ۲۶ درصـد کـه بیشـترین مقدار 
این شـاخص در چند سـال گذشـته محسـوب می شـود رسـیده است. 
همچنین بـالا بـودن تـورم خوراکی ها در سـال گذشـته نیـز از دلایل 

افزایـش هزینه هـای خوراکـی در سـبد تقاضای خانوار اسـت.

بررســی ها نشــان می دهــد ســهم خوراکــی 
ایرانــی شهرنشــین  خانــوار  کل  هزینــه  از 
در ســال گذشــته، بالاتریــن میــزان ایــن 
 شــاخص از ســال 93 تــا کنــون محســوب

می شود.

گزارش ویژه 

 سهم خوراکی در سبد هزینه ایرانی ها
عجیب سنگینی می کند!

 سبک وزن و
سهمگین قیمت

 محمد امین رضایی  خبــر کوتاه بود 
ولی مهم. هر چند این روزها ترکیه مدام در 
حال تولید خبرهای مهم اســت! این بار هم 
پای رجب درمیان بــود و دیداری تازه، مثل 
تلفن های رد وبدل شــده با نتانیاهویِ رژیم 
صهیونیستی. حالا هم قطر با در رأس بودن 
)به خاطر میزبانی از جام جهانی( کانون تبادل 
دیدگاه ها و نظرات اســت. در هر حال دیدار 
رؤسای جمهور ترکیه و مصر با حضور امیر 
قطر در حاشیه مراسم افتتاحیه جام جهانی، 
هر چند گذرا بوده اما به خوبی نشان دهنده 
پایان اختلافات بین دو طرف است.عبدالفتاح 
السیسی، رئیس جمهوری مصر و رجب طیب 
اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه و درحاشیه 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، با حضور تمیم بن حمد 
آل ثانی، امیر قطر، دیدار کردند؛ دیداری که به 
گفته ناظران، شاید راه را برای نزدیک شدن 
بیشتر مصر و ترکیه باز کند. این نخستین دیدار 
السیسی و اردوغان از زمان ریاست جمهوری 
السیسی در سال ۲۰۱۴ است. روابط مصر و 
ترکیه به دلیل مخالفت آنکارا با به رسمیت 
شناختن مشروعیت برکناری محمد مرسی، 
رئیس جمهوری سابق مصر توسط عبدالفتاح 
السیسی که وزیر دفاع بود، دچار تنش قابل 
توجهی شد. دو کشور وارد درگیری سیاسی 
و رسانه ای گسترده ای شدند که نزدیک بود 
در سال ۲۰۲۰ و در لیبی به درگیری نظامی 
بینجامد؛ زیرا قاهــره از خلیفه حفتر، ژنرال 
بازنشسته لیبیایی حمایت می کرد و ترکیه 
حامی دولت وفاق ملی سابق بود.طی دو سال 
گذشته دو کشــور گفت وگویی را با احتیاط 
برای اصلاح روند روابط در سایه تلاش های 
ترکیه برای به پایان رســاندن اختلافات در 
منطقه آغاز کردند و دیدارهای دیپلماتیک 
بلندپایه ای نیز در آنکارا و قاهره بین دو طرف 
برگزار شد.اما این دیدارها پیشرفت حقیقی 
برای نزدیک کردن دیدگاه ها نداشت اما به 
نظر می رسد آشــتی قطر و مصر، در ترتیب 
دادن دیدار بین اردوغان و السیســی نقش 
داشت. مصر و ترکیه کشمکشی بر سر منافع 
خود به خصوص در شــرق دریای مدیترانه 
دارند که شــاهد درگیری بر سر گاز طبیعی 
است.رئیس جمهور ترکیه بارها گفته قصد 
دارد برای اصلاح رونــد روابط با مصر اقدام 
کند و اشاره کرده است که او مانع از برگزاری 

دیدارهای بلندپایه با مصر نمی شود.
دیدار اردوغان و السیسی که برخی آن را 
تاریخی توصیف می کنند پس از آن انجام 
شد که رئیس جمهوری ترکیه اختلافات خود 
با امارات و عربستان را به پایان رساند و روابط 
بین ترکیه با امارات و عربستان به خصوص 

امارات به مسیر اصلی خود بازگشت.
به نظر می رسد دیپلماسی قطر در این دیدار 
نقش داشته و قرار گرفتن امیر قطر در میان 
رؤسای جمهور دو کشور اشاره واضحی است 

که امور به صورت اتفاقی نبوده است.

تحریم یا احتکار!
چه کسی آنتی بیوتیک ها را کشت؛ 



• مـا هنـوز بـر سـر علـت آلودگـی هـوا در 
نرسـیده ایم تفاهـم  بـه  کلانشـهرها 

در این باره با رئیس فراکسـیون شـوراها، مدیریت شهری 
و روسـتایی مجلس گفت و گـو کردیم. وی بـا بیان اینکه 
راهکارهـای کوتاه مـدت، معضـل آلودگی تهـران را حل 
نخواهـد کـرد، گفـت: حـدود ۸۰ درصـد آلودگی هـوا در 
کلانشـهرها بـه ویـژه تهـران متأثـر از وسـایل حمـل و 
نقـل موتوری متحـرک و تنهـا ۲۰ درصـد باقـی مانده به 

فعالیت های معدنـی، صنایع آلاینده ثابت و سیسـتم های 
سرمایشـی و گرمایشـی منـازل و چشـمه های تولید گرد 
و خاکی کـه در اطـراف تهـران وجـود دارد، بـاز می گردد.

محسـن پیرهادی با بیان اینکه در سـال های اخیر رقابت 
شـهرهای پیشـرفته دنیا بر سـر تشـویق مـردم بـه عدم 
اسـتفاده از خودروهـای موتوری اسـت اما ما هنوز بر سـر 
علـت آلودگی هوا در کلانشـهرها بـه تفاهم نرسـیده ایم، 
گفـت: تـا زمانـی کـه سیاسـت مـا افزایـش بزرگراه ها و 
پارکینگ های طبقاتی باشـد میزان اسـتفاده شـهروندان 
خودروهای شـخصی بیشـتر می شـود و تنها بـه افزایش 
ترافیک شـهری و در پـی آن آلودگی هوا و دیگر مسـائل 

مرتبـط بـا آن دامـن می زنیم.

رئیس فراکسـیون شـوراها، مدیریت شـهری و روستایی 
مجلس در ادامه اظهـار کرد: آمـار وزارت بهداشـت مبنی 
بر فوت ۲۰ هـزار نفر بـر اثر آلودگی هوا در سـال گذشـته 
اسـت. در شـهری مانند تهران که تعداد خودروهـا ۶ برابر 
ظرفیت معابر عمومی اسـت حتـی اگر همـه خودروهای 
شـهر برقـی و هیبریـدی تبدیـل شـوند هـم نمی تـوان 
آلودگی هـوا را بـه صـورت مطلق حـل کرد چـون عمده 
ذرات کوچکتر از ۲.۵ امیکرون ناشـی از اصطکاک سـطح 
لاسـتیک با آسـفالت اسـت که دیگـر ارتباطی بـه برقی 

بودن یـا نبـودن خودرو نـدارد.
• شـهروندان را بـه کاهـش ترددهـای درون 

شـهری ترغیـب کنیم

نماینـده مـردم تهـران، ری، شـمیرانات، اسلامشـهر و 
پردیـس در مجلس شـورای اسـلامی بـا تاکید بـر اینکه 
راهکارهـای کوتاه مـدت، معضـل آلودگی تهـران را حل 
نخواهد کـرد و باید بـه دنبـال راهکارهای اساسـی و بلند 
مدت باشـیم، تصریح کرد: بررسـی مطالعات و تحقیقات 
انجام شـده، حـدود ۸۰ درصد آلودگی هوا در کلانشـهرها 
به ویـژه تهـران متأثـر از وسـایل حمـل و نقـل موتوری 
متحرک اسـت و ۲۰ درصـد باقی مانـده بـه فعالیت های 
معدنی، صنایـع آلاینده ثابت و سیسـتم های سرمایشـی 
و گرمایشـی منـازل و چشـمه های تولیـد گـرد و خاکـی 
کـه در اطراف تهـران وجـود دارد، بـاز می گـردد. بنابراین 
مهم تریـن راهکار بـرای بـرون رفـت از این شـرایط این 

اسـت که انگیزه اسـتفاده از وسـایل حمل و نقل موتوری 
را در ترددهـای درون شـهری را کاهـش دهیم.

• ضـرورت تغییـر مبلمـان شـهری و رواج 
اشـتراکی دوچرخه هـای 

رئیس فراکسـیون شـوراها، مدیریت شـهری و روستایی 
مجلس یازدهـم در ادامه تاکیـد کرد: با گسـترش خطوط 
حمـل و نقـل ریلی، بـا ایجـاد مسـیرهای ایمـن و جذاب 
بـرای دوچرخه سـواری و پیـاده روی می تـوان به صورت 
غیـر مسـتقیم شـهروندان را ترغیب کـرد که بـه صورت 
داوطلبانـه از خودروهـای شـخصی اسـتفاده نکننـد، بـه 
هـر میـزان در ایـن زمینـه موفق تر عمـل کنیـم و تمایل 
شـهروندان را بـرای اسـتفاده از خودروهای موتـوری اعم 
از موتورسـیکلت ها، خودروهـای شـخصی و تاکسـی ها 
را کاهـش دهیـم می توانیـم امیدوار باشـیم کـه وضعیت 
آلودگی هـوا و به دنبـال آن حتـی ترافیک درون شـهری 
کاهش پیدا کند. نسـخه عبور از این معضل تکراری ورود 
هماهنگ دولـت و مجلس برای اختصاص بودجه بیشـتر 

بـرای تکمیـل طرح هـای حمل و نقـل عمومی اسـت.
پیرهـادی همچنیـن بـا اشـاره بـه اینکـه قانـون هـوای 
پاک قریب به ۵ سـال پیـش در ۳۴ ماده تصویب شـد که 
هدفش کاهـش تدریجـی آلودگی هـوا بود امـا همچنان 
نهادهـا و سـازمان های مرتبـط بـا آن نتوانسـته اند بـه 
خروجی مشـترکی درمورد علت بروز آلودگی هوا برسـند، 
افـزود: در کنار ضرورت اجـرای این قانـون و اجرای تدابیر 
و هماهنگی هـا لازم بایـد بـه ایـن نکتـه توجـه کنیم که 
مدیریـت شـهری در کشـورهای پیشـرفته جهـان دیگر 
دنبـال این نیسـت که کیفیـت خودرو یـا سـوخت را بهتر 
کننـد. در شـهرهای پیشـرفته دنیـا بـرای حـل مشـکل 
ترافیک به سـراغ تغییر مبلمان شـهری، ایجاد مسیرهای 
جـذاب و ایمـن دوچرخـه سـواری، رواج دوچرخه هـای 
اشـتراکی، پارکینگ هـای دوچرخـه و امنیـت و لـذت 
بخش تر کردن اسـتفاده از دوچرخه و ترامواهای شـهری 

روزمینـی و زیرزمینـی می رونـد.
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در پایـان رقابت های معوقه هفته سـوم لیـگ برتر تفنـگ بانوان، پس اولین روزنامه اقتصادی دو زبانه استان اصفهان

از راه یابـی سـه طلایی پـوش بـه فینـال رقابت هـا، آرمینـا صادقیان، 
فاطمـه امینـی و نجمـه خدمتی بـه ترتیـب در جایـگاه سـوم، چهارم 
و پنجـم ایسـتادند و تیـم سـپاهان صـدر جـدول رقابت هـا را بـه نـام 

خـود کرد.
دیدارهـای معوقـه هفته سـوم لیگ برتـر تیرانـدازی با تفنـگ بانوان، 
به میزبانی تیم سـپاهان در سـالن ۸۰ خط سـایت تیراندازی مجموعه 
ورزشـی آزادی برگـزار شـد کـه در پایـان ایـن رقابت ها، سـپاهانی ها 

برابر تیـم برلیـان به پیروزی دسـت یافته و صدرنشـین شـدند. 
 نجمـه خدمتـی، فاطمـه امینـی و آرمینـا صادقیـان بازیکنـان 

ارزنـده تیـم فـولاد مبارکـه سـپاهان توانسـتند بـا درخشـش خـود 
بـه جمـع هشـتبازیکن برتـر در رقابت هـای معوقـه هفتـه سـوم راه 
 پیـدا کننـد و در فینـال ایـن هفتـه از مسـابقات لیگ برتـر بـه رقابـت

بپردازند.
در بخـش انفـرادی و فینال ایـن مسـابقات آرمینـا صادقیـان، فاطمه 
امینی و نجمـه خدمتی از سـپاهان به ترتیـب در جایگاه سـوم، چهارم 

و پنجم ایسـتادند.
به گزارش ایسـنا، با برگـزاری دیدارهـای معوقه هفته سـوم لیگ برتر 
تفنگ بانـوان، تیـم فـولاد مبارکه سـپاهان پـس از پنج هفتـه رقابت 

جایـگاه نخسـت رقابت هـا را به نـام خود ثبـت کرد. 

بانوان اصفهانی در صدر جدول مسابقات تیراندازی؛

تیم سپاهان صدر جدول رقابت ها را به نام خود کرد

بـه  فیلمـی  »شـگفت انگیز« 
کارگردانـی سباسـتین للیـو اهـل 
شـیلی اسـت و فلورانس پیو، کیلا 
لـرد کسـیدی، تـام بـرک، نیـام 
الگار، توبـی جونز و کیـران هایندز 
در آن بـازی می کننـد. ایـن فیلـم 
اقتباسـی از رمانـی بـه همیـن نام 
نوشـته »امِا دونوهو« اسـت که به 
همراه للیـو نویسـنده فیلمنامه این 
فیلم نیـز هسـتند. این اثر داسـتان 
یـک پرسـتار انگلیسـی را روایـت 
می کنـد کـه بـه ایرلنـد مـی رود 
تـا دختـر جوانـی را کـه ظاهـراً در 
مـدت طولانـی غـذا نمی خـورد و 
مجبـور هم نیسـت، مورد بررسـی 
و نظـارت قـرار دهـد. کار پرسـتار 
این خواهـد بود کـه مراقـب دختر 
باشـد و ببینـد آیـا آنهـا در حضـور 
یک کلاهبـرداری هسـتند یا یک 
معجـزه واقعـی در حـال رخ دادن 

اسـت.
فیلـم »The Wonder« بـا یـک 
معجـزه آغـاز می شـود: دختـری 
در حومـه ایرلنـد در سـال 1۸۶۲، 
تنها با قـدرت ایمان، ماه هـا بدون 
غذا زنده مانـده اسـت. و اگرچه در 
ابتـدا بـه نظر می رسـد کـه فیلم بر 
اسـاس جسـتجوی دلیلـی اسـت 
کـه چـرا او می توانـد بـدون غـذا 
زنـده بمانـد، امـا شـخص للیـو به 
عنـوان کارگـردان در نهایـت اثـر 
خـود را در بازتابـی از زمـان حال و 
گذشـته نشـان می دهد کـه بیننده 
را ملـزم می کند تـا در مـورد آنچه 
می بینـد فکـر کنـد. بنابرایـن ما با 
یکـی از بهتریـن فیلم هـای بلنـد 
در سـال جـاری روبـرو هسـتیم. 
اثری که به جـای نمایـش زیبایی 
یک بازیگـر یـا چارچوب یـک اثر 
تمـام فرمولی، بـه فیلمنامـه اجازه 
می دهـد تـا افسـار را در دسـت 
بگیـرد. فیلمنامه ای بـا عمق و چند 
لایـه کـه گفتگوهای بین گذشـته 
و حال و رمز و راز درون داسـتان را 

بـه نرمـی کاوش می کنـد.
بـا نگاهـی بـه کارنامـه شـخص 
کارگـردان  عنـوان  بـه  للیـو 
کار،  ایـن  فیلمنامه نویـس  و 
متوجـه خواهیـم شـد او حرفـه ای 
و  اسـت  داشـته  لعـاده  فوق ا
داسـتان هایی را روایـت می کنـد 
کـه بـه انـدازه کافـی واقعـی و در 
هسـتند  سـینمایی  حـال  عیـن 
کـه بـه خاطـر اسـتعداد بصـری و 
توجـه بـه زیبایی شناسـی او مـورد 
قدردانـی قـرار می گیرنـد. در واقع 
للیو دوسـت دارد برای ما داسـتان 
بگوید و فیلـم جدیـد او از این نظر 
کاملًا خـاص اسـت زیـرا از همان 
ابتـدا بـه مـا می گویـد کـه روایت 
درون فیلـم فقـط یـک داسـتان 
اسـت. ایـن یعنـی فیلمسـاز بـه 
مـا می گویـد کـه ایـن یـک قصه 
کامـل اسـت. پـس بـه دنبـال 
ریشـه یابی حقیقـی یـا دروغـی 
آن نباشـید. بدنـه اصلـی فیلـم 
»The Wonder« را می تـوان 
داسـتانی در مـورد مذهـب، ایمان 
و چگونگی چسـبیدن مردم ستنی 
ایرلند بـه این نکات پـس از نجات 
از قحطی بدنام کشورشـان دید. با 
ایـن حـال، در سـطح گسـترده تر، 
فیلـم را می تـوان به عنـوان یـک 
تفسـیر فراتـر در مـورد چگونگـی 
از  مخاطبـان  تأثیرپذیـری 
داسـتان ها در نظـر گرفـت. ایـن 
موضـوع در حـال حاضر بسـیار مد 

شـده اسـت.
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داستانی در مورد 
داستان ها

درباره سینمایی »شگفت انگیز«؛

بررسی موضوع آلودگی پایتخت در گفت و گو با رئیس فراکسیون شوراها، مدیریت شهری و روستایی مجلس:   

فعلا روی علت آلودگی کلانشهرها تفاهم نداریم!

 رضا اخلاق پور  شاخص کل بورس در هفته گذشته، سبزپوش به کار 
خود پایان داد و بازدهی مثبت 1.۴۵ درصدی را به ثبت رساند. همچنین 
میانگین ارزش معاملات خرد روزانه حدود ۳ هزار میلیارد تومان بود که 
از این لحاظ تفاوت محسوسی نسبت به هفته ماقبل آن نداشت، اما از 
شدت خروج پول حقیقی کاسته شد و حقیقی ها به طور میانگین روزانه 
حدود 1۴۵ میلیارد تومان از بازار خارج کردند. این در حالی است که 
در هفته ماقبل آن، این رقم برابر با ۳۰۰ میلیارد تومان بود. درهفته ای 
که گذشت، خودروسازان شاید به خاطر عرضه برخی محصولات در 
بورس کالا توانستند نقش مهمی در روند صعودی و بازدهی شاخص 

کل بازار ایفا نماید.
• روند کاهشی میزان تقاضا، تولید و فروش شرکت ها در 

مهرماه
مرکزپژوهش های مجلس درگزارشی شاخص های تولیدو فروش 
شرکت های صنعتی بورس تهران رابرای مهرماه سال جاری منتشر 
کرد. بر اساس این گزارش، بر خلاف شهریور ماه که شاهد رشد قابل 
توجه شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی بودیم، امادر 
مهرماه اگرچند شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته با افزایش ۶.۵ و ۹.۲ درصدی همراه بوده اما 
نسبت به ماه قبل آن )شهریورماه( با کاهش ۴.۳ و 1۵.۸ درصدی مواجه 
شده است. طی مهر ماه، از میان 1۵ رشته فعالیت صنعتی بورسی، 1۲ 

رشته فعالیت افزایش در شاخص تولید و ۳ رشته فعالیت کاهش در 
شاخص تولید را نسبت به ماه مشابه سال گذشته تجربه کردند. رشته 
فعالیت های"خودرو و قطعات"، "محصولات فلزی بجز ماشین آلات و 
تجهیزات"، "شیمیایی ها"، " سایر کانی های غیر فلزی " و دارویی ها 
بیشترین افزایش در شاخص تولید و در مقابل، رشته فعالیت های "غذایی 
و آشامیدنی به جزقند و شکر"و "لاستیک و پلاستیک " بیشترین کاهش 
در شاخص تولید را تجربه کرده اند. همچنین در این ماه، از بین 1۵ رشته 
فعالیت صنعتی بورسی، 1۰ رشته فعالیت افزایش در شاخص فروش 
و ۵ رشته فعالیت کاهش در شاخص فروش نسبت به ماه مشابه سال 
قبل را تجربه کرده اند. رشته فعالیت های "تجهیزات برقی "،"خودرو و 
قطعات"و"کاشی و سرامیک " بیشترین افزایش و رشته فعالیت های 
"شیمیایی "، "دارو"و "چوپ و کاغذ " بیشترین کاهش در شاخص 
فروش را تجربه کرده اند بر پایه این گزارش، در مهرماه سال جاری در 
بخش صنعت به دلیل تقاضای پایین مشتریان، میزان فروش کاهش 
و موجودی انبار افزایش یافته است. ضمن اینکه نوسان و رشد نرخ ارز 
باعث شد تا بسیاری از صنایع در تأمین مالی مواد اولیه خود با مشکل 
روبرو شوند. این موضوع در صورت تداوم می تواند عملکرد و سوددهی 

شرکت ها را تحت تأثیر قرار دهد.
• احتمال رکود در اقتصاد جهانی بالا گرفت

صندوق بین المللی پول در گزارش اخیرخود، ضمن هشدار به احتمال 

وقوع رکود اقتصادی در سال ۲۰۲۳ عنوان کرد که سلامت اقتصاد 
جهانی در گروی انتخاب صحیح سیاست های پولی، دورنمای جنگ 
روسیه و اوکراین و کاهش اختلال عرضه، تقاضا و همچنین کاهش 
قیمت جهانی کامودیتی ها با محوریت کشور چین است. رکود اقتصادی 
پیش رو به دلیل افزایش تورم به خاطر نگرانی از کمبود موادغذایی 
و سوخت پس از شروع جنگ روسیه و اوکراین، سیاست انقباضی 
بانک های مرکزی کشورهای اقتصادی از جمله آمریکا برای کنترل 
تورم جهانی و همچنین محدودیت کرونایی چین – موسوم به کووید 
صفر – خواهد بود. در این گزارش، صندوق بین المللی پول نسبت به 
ضرورت کنترل تورم جهانی هشدار می دهدو عنوان می کند که در 
شرایط کنونی، کنترل تورم – علی رغم رکود احتمالی - باید در اولویت 
سیاستگذاران باشد؛ چرا که تورم فشاراقتصادی زیادی به عموم مردم 
جامعه، به خصوص گروه های کم درآمد و آسیب پذیر وارد می کند. در 
ادامه این گزارش، صندوق بین المللی پول پیش بینی می کند در صورت 
برنامه ریزی صحیح سیاست های مالی و پولی متناسب با شرایط کنونی 
اقتصاد جهانی و کاهش چالش هاو محرک های موجود، می تواند مدت 

زمان رکود اقتصادی را کاهش دهد.
• نقش کم رنگ افزایش نرخ ارز در رشد بورس

در حال حاضر به دلیل ابهام ها و ریسک های مختلفی که بر سر بازار 
سهام سنگینی می کند، حتی به رغم اینکه نرخ دلار در بازار آزاد نیز رشد 

کرده است، اما روند شاخص کل با نوسان همراه شده و به سختی رشد 
می کند. این موضوع نشان می دهد که افزایش نرخ دلار به تنهایی 
نمی تواند محرکی برای رشد بازار سهام باشد. چرا که محرک های 
دیگری نیز هستند که می تواند باعث نگرانی سرمایه گذاران شوند. بای 
مثال، با نزدیک شدن به زمان ارائه لایحه بودجه همواره این نگرانی 
وجود دارد که با توجه به افزایش هزینه ها و کسری بودجه، دولت به 
سمت افزایش درآمد از محل هایی نظیر نرخ بهره مالکانه معادن، نرخ 
خوراک پتروپالایشی ها، انرژی و مسائلی از این دست برود. ضمن اینکه 
نرخ بهره بین بانکی همچنان بالاست و فاصله دلار نیما از دلار بازار 
آزاد نیز شرکت های صادراتی را متضرر می کند.. در مجموع با یک دید 
خوش بینانه می توان پیش بینی کردکه اگر ریسک ها و ابهام های موجود 
در بازار سرمایه کم شود، احتمالآ درنمادهایی از جمله گروه خودرویی 
همچنان شاهد رشدقیمت باشیم، اما اگر گشایش های برجامی رخ ندهد 
و قیمت دلار همچنان روند صعودی به خود بگیرد، در این صورت، 
صنایع صادرات محور مانند شرکت های پالایشی، پتروشیمی ها و 
فلزات اساسی که عمده فعالیت آن ها صادرات است – به شرط اینکه 
قیمت های کامودیتی هادر بازارهای جهانی کاهش چشمگیری پیدا 
 نکند - می توانند در میان مدت بازدهی خوبی را نصیب سهامداران

 کنند.
کارشناس بورس و بازار سرمایه

معـاون عمرانـی و توسـعه امـور شـهری و روسـتایی 
وزیـر کشـور در بازدیـد از غرفه شـرکت فـولاد مبارکه 
در بیسـتمین نمایشـگاه بین المللـی محیـط زیسـت، از 
سـرمایه گذاری و اجـرای طرح هـا و اقدامـات شـرکت 
فولاد مبارکـه در زمینـه حفظ محیـط زیسـت قدردانی 

کـرد.
مهـدی جمالی نـژاد، معـاون عمرانـی و توسـعه امـور 
شـهری و روسـتایی وزیـر کشـور، در بازدیـد از غرفـه 

شـرکت فولاد مبارکه، در گفت وگو با خبرنگار ایراسـین 
اظهـار کـرد: آلودگی هـوا و ترافیک ۲ مشـکل اساسـی 
کلان شهرهای کشـور اسـت؛ مردم نگران آلودگی های 
هـوا هسـتند و اگـر مـا بتوانیم ایـن اطمینـان خاطـر را 
به مـردم بدهیـم کـه بـا هرگونـه آلودگـی هـوا مقابله 
می شـود، بسـیاری از مشـکلات کشـور را برطـرف 

کرده ایـم.
وی افـزود: خوشـبختانه بـا توجـه بـه گـزارش رئیـس 

محیط زیسـت فولاد مبارکـه تاکنون این شـرکت برای 
رفـع آلودگی هـا تدابیر لازم را اندیشـیده اسـت.

معاون عمرانی و توسـعه امور شـهری و روسـتایی وزیر 
کشـور گفـت: بـدون شـک فـولاد مبارکـه بـه اجرای 
طرح ها و اقدامـات حفظ محیط زیسـت در منطقه توجه 
جـدی دارد و دیگـر صنایع بـزرگ و کوچک کشـور نیز 
باید به حفظ محیط زیسـت توجه لازم را داشـته باشـند.

جمالی نـژاد خاطرنشـان کـرد: احسـاس من این اسـت 

کـه اگـر مـردم مطمئن شـوند کـه شـرکت های بزرگ 
صنعتی از جمله فولاد مبارکه و یـا ذوب آهن اصفهان در 
زمینه حفظ محیط زیسـت اقدامـات ارزشـمندی انجام 
می دهنـد، بیشـتر دغدغه هـای آن ها برطرف می شـود.

وی در پایـان از اقدامـات شـرکت فـولاد مبارکـه در 
راسـتای حفـظ محیـط زیسـت قدردانـی کـرد و اذعان 
داشـت: مـن از اینجـا از تلاش هـای دسـت اندرکاران 

شـرکت فـولاد مبارکـه قدردانـی می کنـم.

سبز و قرمز؛ غیرقابل اعتمادترین رنگ ها؛ 

احتمال رکود در اقتصاد جهانی بالا گرفت

صاحب امتیاز و مدیر مسئول:  رضا محزونیه 
سر دبیر: مرضیه ربیعی

قائم مقام مدیرمسئول: محمد حسین محزونیه
دفتراصفهان : میدان احمد آباد،ابتدای خیابان شهیدمفتح )بهرام(   ساختمان حورا
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 زهرا وفایی نیا  روزهای پایانی هفته بود 
که مدیرکل مدیریت بحران استان تهران 
نسبت به انباشت آلاینده ها در پایتخت 
هشدار داد و گفت: مردم از تردد غیرضروری 
در فضای باز خودداری کنند. حامد یزدی مهر 
که در جمع خبرنگاران از هشدار زرد آلودگی 
هوا در استان تهران خبر داد و اظهار داشت: 
طبق پیش بینی های سازمان هواشناسی در 
آذر ماه، انباشت آلاینده ها پیش بینی شده 
است. وی با اشاره به افزایش شاخص های 
گفت:  هوا  کیفیت  کاهش  و  جو  آلودگی 
زمانی که شاخص آلاینده ها به مرز هشدار 
می رسد قرار گرفتن در هوای آلوده برای 
همه گروه های سنی و افراد خطرناک است.

معاون وزیر کشور در حاشیه بیستمین نمایشگاه 
بین المللی محیط زیست:

بدون شک فولاد مبارکه 
به حفظ محیط زیست 
توجه جدی دارد


	1209-1-
	1209-2-
	1209-3-
	1209-4
	1209-5
	1209-6-
	1209-7
	1209-8-

